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 آنچه باید ما را حساس کند   
ایده  و  طرح  و  صهیونیست 
فکری آنهاست که می خواهند 

را  سیاسی  صهیونیست  فرهنگ  و  فکر 
محکم کنند.

هیچ    صهیونیست ها  اساساً 
عِرقی به سرزمینی که در آن 
ساکن هستند ندارند. ساکنین 

سرزمین های اشغالی بر اساس وعده هایی که 
به آنها داده شد دور هم جمع شدند که در 

صدر آن امنیت قرار داشته است.

می گویند    نیز  اسرائیلی ها 
اگر قرار باشد کسی از صدها 
کیلومتر آن سوتر به ما حمله 

کند، دیگران نیز این جرأت را پیدا می کنند و لذا 
حمله یمنی ها بسیار اهمیت دارد.

را    قانونی  روسیه  دولت   
به  که  است  کرده  تصویب 
استفاده  با  خارجی  تجارت 

اجازه  بیت کوین  و  دارایی های دیجیتال  از 
می دهد

سامانه    این  در  که  معاملاتی 
ثبت نشود و یا مبالغی افزون 
بر قیمت عرف و قانونی گرفته 

شود، جریمه های مالی و همچنین تعطیلی 
گرفته شده  نظر  در  املاکی  دائم  یا  موقت 

است.

تا    می کشد  طول  ماه  شش   
مربی خارجی نام بازیکنان را 
مربی خارجی  اگر  بگیرد!  یاد 

می آورید، حداقل یک مربی درجه یک بیاورید. 
برانکو ایوانکوویچ گزینه ای خوب است، اما شنیدم 

که همسرش گفته نیاید و او هم می ترسد!

۶ ماه طول می کشد مربی خارجی نام بازیکنان 
را یاد بگیرد

فرزین رئیس کل بانک مرکزی گفت: کانال فرزین رئیس کل بانک مرکزی گفت: کانال 
بن بست که از بن بست که از ۹۹ صبح برای همه صرافی هایی  صبح برای همه صرافی هایی 
ایران نرخ دلار تعیین می کند در آمریکا ثبت ایران نرخ دلار تعیین می کند در آمریکا ثبت 
آمریکا  در  هم  آن  سرورهای  همه  و  آمریکا شده  در  هم  آن  سرورهای  همه  و  شده 
است؛  است؛  ۹۹ صبح که معامله ای صورت نمی گیرد،  صبح که معامله ای صورت نمی گیرد، 
از  از این کانال نرخ می گذارد و صرافی ها هم  این کانال نرخ می گذارد و صرافی ها هم 
روی آن نرخ می گیرند. با این کانال علائم غیر روی آن نرخ می گیرند. با این کانال علائم غیر 

واقعی به بازار ما می دهند.واقعی به بازار ما می دهند.
مالی  بازارهای  کارشناس  حق شناس،  مالی برزو  بازارهای  کارشناس  حق شناس،  برزو 
اظهار کرد: »با توجه به اینکه در حال حاضر اظهار کرد: »با توجه به اینکه در حال حاضر 
قیمت دلار بالاتر از ارزش ذاتی خود که نیمه قیمت دلار بالاتر از ارزش ذاتی خود که نیمه 
کریدور هفتم است، معامله می شود، انتظار کریدور هفتم است، معامله می شود، انتظار 
داشتیم که اصلاحی در این قیمت رخ دهد، داشتیم که اصلاحی در این قیمت رخ دهد، 
اما اصلاحی که مد نظر ما بود تنها در حد یک اما اصلاحی که مد نظر ما بود تنها در حد یک 
یا دو روز صورت گرفت و اکنون دوباره قیمت یا دو روز صورت گرفت و اکنون دوباره قیمت 

صعودی شده است.«صعودی شده است.«
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سه شنبـه

 سال سوم                               شماره چهارصدونودونه
سیا   سـت

»محمد محمدی نیا« عضو هیأت علمی گروه غرب شناسی 
پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی در نشست جریان شناسی 
بازیگران فکری و سیاسی سوریه با بیان اینکه ما در سوریه با 
طرح های تو در تو مواجهیم، اظهار کرد: طرح کلان طرحی 
است که بر اساس نظام قدرت در دنیا می توانیم آن را درک 
کنیم، طرح های خُرد و ملی به بازیگران ملی و گاهی کوچکتر 
مربوط  دارد  قرار  آن  در  سوریه  که  منطقه ای  مثل  ملی  از 
می شود؛ اگر آن طرح بزرگ را بخوانیم بازخوانی ما باید از 
دوره جنگ سرد شروع شود یعنی نقطه عزیمت ما برای آن 
طرح، اکنون جنگ سرد خواهد بود، جنگ سرد تا زمانی که 
انقلاب اسلامی در ایران به پیروزی می رسد مسیری را طی 
انقلاب که فروپاشی رسمی شوروی آشکار  از  کرده و پس 
می شود نقط عطف تغییر می کند، من فکر می کنم که در این 
طرح بزرگ که یک طرح آمریکایی ــ ناتویی برای کل این 
منطقه است یک رقیب جهانی وجود دارد و آن رقیب همین 
طرحی است که انقلاب برای این منطقه و بزرگ تر از آن برای 

روابط قدرت در دنیا دارد.

و  فرهنگ  پژوهشگاه  علمی گروه غرب شناسی  عضو هیأت 
اندیشه اسلامی با بیان اینکه در طرح های خرده ملی شاهد 
تکثر بازیگران هستیم، افزود: در این طرح ها شاهد تضاد و 
مثال در طرح سطح دوم  برای  نیز هستیم،  منافع  تعارض 
غایات  و  اهداف  ما گرایش ها،  که طرح های خردتر هستند 
موضوع خاص  در  داریم،  با هم  متعارض  گاه  و  ژئوپلیتیک 
سوریه بعد از این حادثه اختلاف نظر جدی است و همین 
تضاد منافع نیز این اختلاف نظر را ایجاد می کند، گروهی 
گروهی  و  دارد  قرار  اول  اولویت  در  برایشان  سوریه  تجزیه 
دولت ملی برایشان اولویت اول است، از سوی دیگر گروهی 
تلاش می کنند که پیشران های هرج و مرج را گسترش داده 
و تشدید کنند و به مرز تجزیه برسانند و تلاش می کنند که 

تفرقه هایی را که از قبل وجود داشته 
و  و بسترهای کهنه دارد کاهش داده 
دولت ملی با وفاق حاصل شود که اینجا 

بازیگران تعدد دارند.
محمدی نیا ادامه داد: اگر بخواهم تعبیر 
غرب  سال  دویست  اساس  بر  دقیق تر 
که  گفت  باید  کنیم  بررسی  را  جدید 
مواجهیم  بین الملل  صهیونیسم  با  ما 
و رژیم صهیونیستی مجری این طرح 
مجری  بلکه  منفعل  مجری  نهَ  است 
ناتو  تصمیمات  بر  تواند  می  که  فعال 
اثر  آمریکا  در  ثروت  و  قدرت  روابط  و 
اواخر  در  آنکه  دیگر  مساله  بگذارد؛ 
جنگ سرد الگوی تهاجمی را داشتیم که متفاوت از الگوی 
تهاجم پس از جنگ سرد یعنی از دو سه دهه قبل است؛ 
آمریکا از دهه شصت و هفتاد میلادی الگوی تهاجم نظامی، 
سال ۱۹۸۰  از  اما  داشت  را  حکومت ها  براندازی  و  تغیبیر 
میلادی به بعد پنتاگون اصلی بیشتر از پنتاگون نظامی عمل 
می کند، یعنی تهاجم دکترین شوک به کشورها بیشتر شده 
و آمریکا بسیاری از کشورها را با دکترین شوک متزلزل کرده 

و در معرض فروپاشی قرار می دهد.  
وی گفت: سوریه از سال ۲۰۰۵ میلادی به بعد تنها کشوری 
بود که در قامت دولت با ما ائتلاف دولتی داشت، از ۲۰۰۵ 
بهبعد به ویژه از سال ۲۰۰۶ به بعد تقریبا یارانه ها در سوریه 
حذف می شود، تولید کالاهای اساسی، غذایی و کشاورزی 
از اقلام که سوریه وارد  در داخل حمایت نشده و بسیاری 
کننده آن نبود به این کشور وارد شد، بیمه عمومی در کشور 
لغو و بیمارستان ها و مدارس نیز خصوصی شدند؛ وعده داده 
شده بود که دولت شما چابک می شود  تولیدتان بهره وری 
خواهد داشت اما نشد، این چیزی بود که بازیگری آمریکایی 
ــ ناتویی با پیشنهادات اقتصاددان های سوری به بشار اسد 
رقم زدند و در نهایت نتیجه تعارضاتی شد که جریانی شکل 
به  و  بیندازند  را  اتومبیل ها  بزرگراه  در  ادلب  در  و  بگیرد 

پایتخت بیایند.

که  است  این  مساله  کرد:  تصریح  ادامه  در  پژوهشگر  این 
همه این اتفاقات و مشارکت ها صرفا آلت دست ناتو و ایالات 
متحده نیستند، بلکه آنچه باید ما را حساس کند صهیونیست 
و طرح و ایده فکری آنهاست که می خواهند فکر و فرهنگ 
صهیونیست سیاسی را محکم کنند، در این بین ما به عنوان 
بازیگر اصلی در منطقه باید در حوزه ژئوپلیتیک و منطقه ای 
الزامات یک بازیگر تمام عیار را داشته باشیم اما این الزامات 

را رعایت نکرده ایم.

  صهیونیسم و بحران سوریه

ذبیح الله نعیمیان

 یمنی ها در حملات خود به رژیم صهیونیستی نشان دادند   
امكانات نظامی پیشرفته ای دارند 

برنامه »گفتگوی سیاسی« رادیو گفت وگو با موضوع اقتدارآفرینی 
با  باتلاق آمریکا و صهیون در دریای سرخ و  تا  مقاومت یمن 
حضور دکتر میثم روشنی کارشناس مسائل غرب آسیا به روی 

آنتن رفت.

 میثم روشنی با اشاره به موقعیت و وضعیت یمن در منطقه 
به عنوان بخشی از جبهه مقاومت گفت: یمنی ها به لحاظ تاریخی 
مردمان بسیار سلحشوری بوده اند و به این ویژگی شهره بوده و 
هستند. از نظر جغرافیایی، یمن در منطقه ویژه ای قرار گرفته 
است و یک ملت و حکومت واحد هستند که تماماً در اختیار 
تفکرات گروه فعلی حاکم و در مقابل تفکر دولت قبلی یمن است.

وی با بیان اینکه یمنی ها حاضر هستند در راه اهداف مشروع 
خود هر فداکاری را انجام دهند، اظهار کرد: صهیونیست ها در 
بیش از یک سال گذشته به این نتیجه رسیده اند که ازبین بردن 
این  در  مستمر  نظامی  حضور  مستلزم  یمن،  زیرساخت های 
کشور است؛ اما این امکان برای صهیونیست ها به دلیل مصافت 

جغرافیایی وجود ندارد.

 این کارشناس مسائل غرب آسیا با تصریح بر این موضوع که 
یمن دارای موقعیت ژئوپلیتیک حساسی است، بیان کرد: علاوه بر 
این، یمنی ها دارای امکانات و زیرساخت های نظامی پیشرفته ای 
هستند و این مسئله را بارها در حملات خود به سرزمین های 
یمنی  نیروهای  کرده اند.  اثبات  آن  زیرساخت های  و  اشغالی 

همانند نام سخنگوی ارتش این کشور، خیلی سریع واکنش 
نشان می دهند و هر اقدامی از سوی دشمنان را بلافاصله پاسخ 

می دهند.
وی آینده منطقه و یمن را آبستن حوادث و اتفاقات بیشتر دانست 
و گفت: شاهد درگیری های گسترده تری در محور مقاومت و به 

طور مشخص در جبهه یمن و رژیم صهیونیستی خواهیم بود.

 روشنی در مصاحبه با رادیو گفت وگو با اشاره به اینکه مردم 
ساکن در سرزمین های اشغالی اصالت سرزمینی ندارند و متعلق 
به آن خاک نیستند تصریح کرد: این مسئله موجب می شود 
اساساً صهیونیست ها هیچ عِرقی به سرزمینی که در آن ساکن 
هستند نداشته باشند. ساکنین سرزمین های اشغالی بر اساس 
وعده هایی که به آنها داده شد دور هم جمع شدند که در صدر 

آن امنیت قرار داشته است.

 این کارشناس مسائل غرب آسیا از تغییر رویکرد و عملکرد محور 
مقاومت در قبال رژیم صهیونیستی گفت و اظهار کرد: جبهه 
مقاومت از حملات گسترده و دایره بیشتر، به ضربات کوچک تر و 
مستمر روی آورده است. این استمرار باتوجه به ترسی که در دل 
مردم ساکن در رژیم صهیونیستی است، موجب افزایش مهاجرت 

معکوس از سرزمین های اشغالی می شود.
وی با اشاره به پیش بینی رهبر معظم انقلاب مبنی بر اینکه رژیم 
صهیونیستی ۲۵ سال آینده را نخواهد دید، عنوان کرد: چند 
سال از این سخن رهبر انقلاب می گذرد و باتوجه به شرایطی که 
پیش آمده است، رژیم صهیونیستی کمتر از ۲۵ سال عمر خواهد 

کرد.

وی ضربات مستمر از سوی یمن موجب را ازدست رفتن پشتوانه 
مردمی رژیم صهیونیستی در داخل سرزمین های اشغالی دانست 
و بیان کرد: باب المندب، شریان و شاهراه اصلی دولت های غربی 
در منطقه غرب آسیا محسوب می شود و تسلط انصارالله یمن بر 

این منطقه و دریای سرخ، بزرگ ترین ضربه به غرب است.

 روشنی از تلاش غربی ها برای فشار به آمریکا جهت ورود زمینی 
به جنگ علیه یمن گفت و اظهار کرد: بخشی از این مسئله ناشی 
ازدست رفتن تسلط غربی ها بر آب راه منطقه دریای سرخ است؛ 
زیرا کریدور باب المندب برای آمریکا و دیگر کشورهای غربی و 
همچنین رژیم صهیونیستی اهمیت و حساسیت بسیار زیادی 

دارد.

 یمنی ها امكانات نظامی پیشرفته ای دارند
میثم روشنی

محمد محمدی نیا

سوریه؛ میدان نبرد ایدئولوژی ها 
و بازیگران سیاسی

حجت الاسلام ذبیح الله نعیمیان در نشست جریان شناسی 
بازیگران فکری و سیاسی سوریه طی سخنانی با بیان اینکه 
ذیل تحقیقات خود با مساله سوریه مواجه شدم و اینکه 
گروه های سوری به تدریج وارد کار شده اند، افزود: در این 
بین یک حلقه اختصاص به ابومحمد جولانی داشت، حلقه 
دیگری که محل دغدغه من شد مربوط به جریان شناسی 
مذهبی سوریه بود که شامل تیپ شخصیت های علمایی 
بود که تحت حمایت ترکیه تبدیل به تشکل شدند و شامل 
شخصیت های متنوعی هم بودند؛ البته تشکل هایی از قبل 
نیز  این شخصیت ها وجود داشت، گروه های دیگری  بین 
فعالیت داشتند و نهایتا گروه های مبارز، اما آنچه که امروز 
در سوریه می بینیم تحولات جدید اس، بشار اسد رفت اما 
آدمها و جریان ها عوض نشدند بلکه تحول مختصری در 

کارها افتاده است.

ادامه  رضا)ع(  امام  حوزوی  عالی  آموزش  مؤسسه  استاد 
داد: ما باید فضای سوریه تا پیش از این اتفاقات را برای 
تحلیل شرایط کنونی این کشور در نظر بگیریم از جمله 
اینکه سوریه تحت اشغال فرانسه بود، بعدها به این سمت 
تبلیغی  و  علما و شخصیت های علمی  حرکت کردند که 
چگونه نقش آفرینی کنند لذا از آن هیات رسمی مذهبی 
دور شدند و فعالیت ها در پوشش های خیریه ای انجام شد، 
نهاد روحانیت و فعالیت مذهبی کلا یک سبقه خاصی پیدا 
کرد تا اینکه بعد از سال ۲۰۱۱ حکومت بشار اسد کارهای 
نظارت مذهبی را در اوقاف متمرکز کرد و شخصی به نام 
»عبدالستار السید« را آورد؛ نباید فراموش کنیم که نظام 
تعلیم و تربیت مذهبی سوریه جمعیت اندکی دارد اما از 
منظر ما که عادت کردیم همه استان ها حوزه علمیه داشته 
باشد، فضایی مثل سوریه از نظر مذهبی کاملا متفاوت است 
به طوری که  نظام فقاهتی خیلی اندک بود و شخصا در 
تحقیقاتم صرفا یک تا دو مورد دانشکده کوچک یا چنمد 
الفتح  »معهد  جمله  از  خوردم  برخورد  مختصر  مجموعه 

الاسلامی« و ... .
با  که  است  علمایی  جمعیت  دیگر  نکته  گفت:  وی 
حمایت ترکیه در سوریه شکل گرفت، آنها شبیه سازمان 
تبلیغات های کوچک هستند، برخی از آنها هم جنبه فقه 
سیاسی را گهگداری در سایت ها و نوشته هایشان دارند و 
از جماعت هایی هستند که درگیر کارهای سیاسی نبودند، 
در آن جماعت »محمد سرور زین العابدین« قبل ازانقلاب 
در مقابل جریان »جامی« فعالیت کرده و گروه منتقد را 
به جریان سروریه مشهور است؛ یک زمان  شکل داد که 
بود در جریان سلفی جهادی سوریه و عراق برخی را متهم 
می کردند که فلان شخص سروری است، مثلا »قحطانی« 
را از افراد جریان سروری خطاب کرده و می گفتند: تو جدی 
نیستی و یک آدم جهادی نیستی؛ به هرحال جولانی به 
بیعت  خودش  برای  اما  آمد  بغدادی  ابوبکر  از  نمایندگی 
این موارد حزب التحریر داعیه  از همه  واگرنه قبل  گرفت 

خلافت داشت.
حجت الاسلام نعیمیان تصریح کرد: از سوی دیگر به نظرم 
ابقای خلافت رابه  داعش بزرگترین ظرفیت ایجابی برای 
میدان آورد اما با خشونت خود آن را خراب کرد، از سوی 
دنبال  به  طرطوسی  جمله شخص  از  و  دیگر  گروه  دیگر 
احیای خلافت مثبت بود. به هرحال آنچه مشخص است 
اینکه بین خود این گروه ها و بسیاری از سلفی و جهادی ها 
تفاوت تکفیر وجود دارد، هرکدام ادبیات مذهبی متفاوتی 
آنها  از  بسیاری  میان  وهابی گری  شدید  ادبیات  اما  دارد 

وجود دارد.

 چالش های جدی دولت دوم 
ترامپ در مواجه  با ایران

شرایط کنونی حاکم بر نظام بین الملل به مراتب با جهانی 
که پیشتر ترامپ در قالب آن رئیس جمهور آمریکا بود 
متفاوت است. در جهان کنونی، قدرت های شرقی و غربی 
جهان در مقابل هم صف آرایی کرده اند و شکاف ها میان 

آنها عیان تر از هر زمان دیگری شده است.

در این فضا، شاهد تقویت پیوندهای ایران با چین و روسیه 
بوده ایم. در واقع، هم پکن و هم مسکو، هزینه های توسعه 
روابط خود با ایران در مقایسه با گذشته را به مراتب کمتر 
توسعه همه جانبه  دلیل  به همین  و درست  می بینند 

روابط با تهران را در دستورکار دارند.  

در دوره نخست حضور ترامپ در قدرت، کشورهای عربی 
واشینگتن  با  همراهی  جهت  زیادی  انگیزهای  منطقه 
علیه ایران داشتند. به طور خاص در زمینه کارزار فشار 
حداکثری دولت ترامپ علیه ایران شاهد بودیم که این 

دسته از کشورها بازیگران اصلی بودند.

کرده  تغییر  زیادی  حد  تا  شرایط  اکنون  حال،  این  با 
است. به طور خاص، امارات و عربستان پس از حملات 
درک  و  خود  راهبردی  مراکز  به  یمنی  حوثی های 
هزینه های سرسام آور تقابل با ایران و محور مقاومت، راه 

تنش زدایی با ایران را در پیش گرفته اند.

در نهایت باید گفت که اصل قدرت ایران نیز به نحو قابل 
توجهی افزایش یافته و هزینه های نقابل با تهران را برای 
آمریکا و متحدان بین المللی اش افزایش داده است. ایران 
در ماه ها و سال های اخیر اثبات کرده که در نشان دادن 
اراده اش به کنشگران متخاصم خارجی اراده جدی دارد 
و البته که اهرم های مختلفی را در این حوزه در دسترس 

می بیند. 

کافی است توجه داشته باشیم که دو تنگه راهبردی هرمز 
و باب المندب، در وضعیت کنونی زیر آتش مستقیم ایران 
و متحدان این کشور در سطح منطقه هستند. تنگه هایی 
که نقشی کلیدی و غیرقابل انکار در اقتصاد جهانی دارند. 
ورای همه اینها، پیشرفت های اتمی ایران عملا این کشور 
را به نقطه ای رسانده که در صورت تشدید تهدیدات علیه 

خود می تواند دکترین هسته ای اش را تغییر دهد.
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 سال سوم                              شماره چهارصدونودونه
اجتماع

 یمنی ها امكانات نظامی پیشرفته ای دارند

رمان »بندر فیلی« 
منتشر شد

بختیار علی، نویسنده مشهور کرد در این اثر آورده است: 
»در بند اعدامی یکی از زندان های بزرگ بغداد به دنیا 
را  زندگی اش  رازهای  از  بسیاری  که  سیدشهاب،  آمد. 
می داند، می گوید: »تابستان ۱۹۸۰ به دنیا آمده است.« 
تا شش سالگی هیچکس به او نگفت چگونه و چرا در 
زندان به دنیا آمده. او لحظۀ اعدامِ مادرش هنگامی که 
جسدش بر چوبۀ دار آویزان بوده و زیر پاهایش خالیْ 
از زهدان رها شده و افتاده بود. می گویند روز بعد از 
تولدش، مردی به بند اعدامی ها آمده، بچه را برداشته و 
از نزدیک به او نگاه کرده. بدن کوچکش را چندبار ورانداز 
کرده و آرام روی موهایش دست کشیده. چیزهایی گفته 
و بعد روی زمین گذاشته. آن مرد که ظاهراً از مسئولان 
بلند مرتبه حکومت بوده دستور می دهد نامش را بندر 
بگذارند؛ بندر فیِلی. همین. به نظر می رسد این آرزوی 

مادرش هم بوده که نام بچه بندر باشد…«

گرچه در این رمان هیچ اشاره مستقیمی به جنبش های 
آزادی خواهی کُردها وجود ندارد اما آدمی را به نوعی 
بسیار ظریف به سوی آزادیخواهی سوق می دهد، اگر به 
دقت به درونمایه این این رمان در آن بخش که بندر 
با زندانیان ارتباط برقرار می کند تا از آنها آموزش ببیند 
می بینیم که در عراق همه به نوعی از دستجات و مردم 

کوچه و بازار اسیر دیکتاتوری صدام بودند.

بار اول که بندر از زندان فرار می کند شباهت مهاجرت 
کُردها را به کشورهای اروپایی تداعی می کند اگرچه به 
دیار دموکراسی و آزادی مهاجرت می کنند اما به نوعی 
دیگری  دیکتاتور  و  داخل  از  بدتر  بسیار  زندگی  اسیر 
می شوند، بندر در بار اول فرار از هر طرف دچار یأس 
و برخوردهای بد و گاهی خوب می شود اما سرنوشت 
کُرد  مهاجرین  مثل  هم  آزادی  در  پسر  این  انگیز  غم 
ساکن کشورهای مختلف دنیا گاهی بسیار غم انگیزتر 
خواهد بود. در بار دوم نیز که بندر موفق به فرار از زندان 
می شود نیز اگر با بار اول بسیار متفاوت بود اما این بار 
فرار همراه با عشق که از لایه های پنهان و بسیار خوب 
پرداخته رمان نویس در این رمان است، اگرچه خوانند 
هیچ امیدی به این عشق ندارد اما بندر دل به دریا می 
معشوق  به  تا  به جان می خرد  را  و همه خطرات  زند 
برسد در این زمینه نیز بندر دچار یاسی بدتر از شرایط 
سخت زندان می شود، انگار یأس ها و ناامیدهای این کُرد 

فَیلی تمامی ندارد از هر طرف رانده می شود.

این اثر را در ۴۳۲ صفحه و با قیمت  نشر ثالث اخیراً 
۳۸۲ هزار تومان عرضه کرده است.

۱. پیشرفت با تعریف اسلامی اگرچه به عنوان عصاره آمال مردم 
ایران )رهبر معظم انقلاب، ۱۳۹۱/۰7/۱۹( مطرح است اما این 
آرمان ملی هنوز به تصویری خیال انگیز و قصه ای مورد توافق از 
آینده مطلوب گره نخورده است. تصویری که اگر با مشارکت 
قشرهای مختلف اجتماعی ساخته شود و به عنوان رؤیای همگانی 
در ذهنیت مشترک جامعه نقش ببندد می تواند شوق حرکت و 
همکاری برای پیشرفت را در میان آنها برانگیزد و زنده نگهدارد. 
مفاهمه عقلایی کلید راه یابی به ذهن و زبان جامعه و همدل و 
همراه کردن آنها در متن و حاشیه های یک روایت فراگیر است. 
»توسعه مبتنی بر روایت« رویکردی گفتمانی به توسعه است 
که ضمن ایجاد تمایز تئوریک با مکاتبی مثل انتخاب عقلانی، 
نهادگرایی و ساخت گرایی، از حیث سیاستی نیز اتخاذ رویه هایی 
متفاوت از راهبردهای وارداتی توسعه را ایجاب می کند و چنانچه 
به مدد گفت وگو در نقطه عطف میان بنیادهای فکری و تجارب 
عینی جامعه اسلامی ایرانی شکل بگیرد، شیب اجتماعی را به 

جانب همکاری برای آینده مطلوب سوق خواهد داد. 
۲. در مناظره های اخیر انتخابات ریاست جمهوری در خصوص 
ایده و راه حل نامزدها برای پیشرفت کشور، یک طرف مدعی 
بود برنامه ای دارد که کارشناسان دانا و خبره کشور آن را تهیه 
کرده اند و طرف دیگر به برنامه ای ارجاع می داد که کلیاتش در 
اسناد مصوب و قانونی موجود است و جزئیاتش را کارشناسان 
واقعی باید مهیا کنند. حلقه مفقوده در هر دو ادعا و البته در 
هفت سند برنامه پنج ساله مصوب بعد از انقلاب اسلامی، ساز 
و کار تبدیل این برنامه ها به روایت اجتماعی است. اینک رئیس 
جمهور منتخب با وعده ایجاد وفاق ملی بر سر کار است و اساس 
پایدار و پیش برنده که محور  هم دلی و هم عهدی  یک وفاق 
عمومی ایرانیان قرار بگیرد چه چیزی می تواند باشد جز ابتکار 

عمل حاصل از گفت وگوی ملی برای پیشرفت؟ 
۳.  پیشرفت به مثابه کنش جمعی به اراده و عمل جامعه محتاج 
است اما شیب اجتماعی به سمت و سویی نیست که با آمیختن 
منافع خرد و کلان، قشرهای مختلف جامعه ایرانی اسلامی را 
در معرض تجربه های  رضایت بخش و تکرارپذیر از پیشرفت قرار 
دهد. »طراحی صحنه و میدان بازی برای به بازی گرفتن همه 
ایرانیان در این جنبش و نهضت اجتماعی« مهمترین مضمونی 
است که می توان آن را محور گفت و گو و تبادل فکر و تجربه 
برای پیش نهادن یک ابتکار ملی در جهت ساختن آینده قرار 

داد.

۴. ایده پیشرفت ایرانی اسلامی 
اگرچه با تعهد توأمان به کار برای 
دنیا و آخرت معرفی و توصیف 
ایرانیان  زندگی  اما   ، شده 
این  تعادل  صحنه  به  هنوز 
واقعیت گرایی  و  آرمان خواهی 
تبدیل نشده است و در حالیکه 
شده  ترسیم  چشم اندازهای 
 ،۱۴۴۴ و   ۱۴۰۴ ایران  برای 
پنجره هایی به آینده مطلوبند، 
رویکردهای مبناگرا و عمل گرا 
همچنان در نبود زمینه و زبان 
مشترکی که نزدیکی ثمربخش 

آنها برای گشودن مجاری و مسیرهای پیشرفت را تضمین و 
تسهیل کند، در حال دور شدن از یکدیگر هستند. این زمینه و 
زبان مشترک را می توان با احیای فضای "گفت و گو برای اقدام" 

در میان صاحبان فکر و تجربه ایجاد کرد.
۵. از اصل ۴۳ قانون اساسی تا بندهای ۹، ۱۰ و ۱۱ سیاست های 
محاسبه پذیر  و  عینی  زمینه هایی  توسعه  هفتم  برنامه  کلی 
متعددی برای روایت سازی از پیشرفت با محوریت یک ابتکار 
عمل ملی و فراملی وجود دارد. به نحوی که هم بیش از ۶۰ 
میلیون جمعیت فعال کشور را به داشتن یک معیشت کریمانه 
امیدوار نماید و هم بخش های مختلف دولتی و غیر دولتی را 
با آرایشی منطقی و متوازن در جهت افزایش قدرت اقتصادی 
و ارتقای جایگاه ایران در برابر قدرتهای رقیب، بیش از پیش 
هم افزا کند. اما دور نیست که این زمینه ها هم در نبود فرایند 
تصمیم سازی و تصمیم گیری مشارکتی و تبادل شفاف اطلاعات 
برای طراحی مشورتی سیاست های پیشرفت، تنها به زمین بازی 

رانت جویان و انحصار طلبان تبدیل شود.

۶. از دو قرن پیش که شاهزاده ایرانی ناچار نتیجه جنگ را به 
متجاوزان روس باخت و درباره چرایی عقب ماندن کشورش از 
قافله قدرت در دنیا به فکر فرو رفت، تا امروز که رهبر مقتدر 
ایران اسلامی به عنوان پرچم دار یک جبهه گفتمانی، برای تثبیت 
موازنه  جدید قدرت در غرب آسیا بر لزوم قوی شدن کشور در 
ابعاد مختلف پافشاری می کند، پیشرفت همان آرمانی است که 
هیچ  جنگ و صلحی آن را به حاشیه نمی راند بلکه تداعی معنای 

مشروع هر جنگ و صلحی به روایت سازی قابل تفاهم از آن 
وابسته است. بی تردید ما نمی جنگیم که در قدس نماز بخوانیم و 
این استعاره به تنهایی فتح الفتوح رزمندگان مقاومت را برای همه 
گروه های اجتماعی بازنمایی نمی کند و چنین نیست که جبهه 
مقاومت از پشتیبانی فراگیر افکار عمومی ملت های منطقه بی نیاز 
باشد. ایران امروز، پیشرفت و صلح را نه در محدوده مرزهای 
سرزمینی که در پهنه ایران فرهنگی و در جغرافیای گفتمان 
مقاومت در غرب آسیا بازنمایی می کند. چنین رویکردی مستلزم 
بازی سازی و بازی گردانی فعال در مقیاس منطقه ای و جهانی و 
ایجاد ائتلاف های چندجانبه، چندبعدی  و پایدار است تا امکان 
بازتعریف دولت ها و ملت های مشترک المنافع ذیل یک روایت 
متمایز و ممتاز از پیشرفت متوازن منطقه ای را فراهم سازد. برای 
این روایت باید با ایمان و ابتکار صحنه آرای گفت وگو و نقد و 

نظر شد. 
آنچه در این چند سطر به اجمال آمد و تمهید و تدارک لوازم 
آن در طراحی سیاست های پیشرفت، به مجموعه توانمندی ها و 
قابلیت هایی نیاز دارد که تحت عنوان ظرفیت حکمرانی از آن 
یاد می شود. درک واقع بینانه از این ظرفیت، مقدمه هر تدبیر 
و اقدام اصلاحی در راستای اهداف و غایات مورد نظر خواهد 
بود و این درک تنها با گفت وگوهای متعهدانه و دور از حاشیه 
میان صاحبان فکر و تجربه به دست می آید. برخلاف رویکردهای 
نگاه راهبردی  با  اتخاذ چنین رویکردی  اضطراری و موسمی، 
به گفت وگو امکان پذیر است. پرسشنامه روایت پیشرفت برای 
دمیدن در تنور این گفت و گوها است و نتایج آن در قالب های 

گوناگون تقدیم مشارکت کنندگان محترم خواهد شد.

چرا باید پیشرفت را روایت کنیم؟

چو خرجت شد فزون، دخلت فزون کن

سالیانی پیش که ضرب المثل: »چو دخلت نیست، خرج آهسته تر 
کن« را فراگرفتم و بعدها  که در رشته مدیریت بازرگانی به 
تحصیل پرداختم، با خود گفتم »ایجاد تناسب بین دخل وخرج« 
به سوی »تراز تجاری مثبت« نمی تواند تنها با »کم خرجی« وفاق 
و ثبات یابد و بهتر است به شیوه های دیگر »دخل اندوزی« ولی 

با انگاره های مثبت هم توجه و عنایتی ویژه مبذول داریم!!!!
بنا را نهادم بر نگاه »درآمدزایی« و »بهره وری« و آغازش را با 
جمله ای؛ »داشته هایت را لیست و برای نداشته هایت بسیج کن«

یکی از داشته های بسیار زیاد و بس ارزشمند در کشور، »تعدد 
و  درس  کلاس های  قامت  در  پراکنده«  آموزشی  فضاهای 
سالن های کنفرانس و همایش بود با مالکیت بخش های دولتی و 

خصوصی و ... و برای مصارف خاص و خواص!!!
»ظرفیت  دولتی،  مؤسسات  از  یکی  در  فقط  نمونه  طور  به 
بهره برداری آموزشی« از کلیه فضاهای اینچنینش، با احتساب 
تنها ۸ ساعت فعالیت روزانه طی ۲۴۰ روز کاری در سال، به 
و  میلیون  یک  از  )»بیش  نفرساعت«   ۱.۱۸۶۰.۰۸۰« حدود 
صد نفر_ساعت!!!«( بالغ می شد که در شرایط عادی، حداکثر 
میزان بهره برداری از این سالن ها و فضاهای موجودش، به عدد 

»۲۰۰.۰۰۰ نفر_ساعت« هم در سال نمی رسید!!!
یقین دارم که همین نکته بس کوچک )و البته در سایر  موضوعات 
و موارد نیز( در دیگر شرکت ها و مؤسسات هم قابل طرح و بسط 
است و شخصاً در دولتی ها که بسیار سراغ دارم و در تعاونی ها و 

خصوصی ها هم می توان نشان گذاری کرد و عیانش کرد...
اگر همین نکته را با آنچه که در عرصه کنونی در حال اتفاق 
است و نام مجریانش را »هیئت عالی مولدسازی دولت« نهاده اند 
تا رویکرد »فروش اموال مازاد دولتی در ایران و مصرف وجوه 
حاصله در برنامه ها و طرح های اقتصادی« را دنبال کنند مقایسه 

کنیم به سه نکته کلیدی  دست خواهیم یافت؛
به  کشور  کل  بودجه  منابع  از  کلان  سرمایه گذاری های   -۱
به  یا  و  کاربردهای خاص  برای  آنها  جهت محدودیت مصرف 
تقاضای خواص!!! که معلوم نیست چه سازوکاری برای آینده 

سرمایه گذاری های جدید پیش روست که منجر به 
ضرر و زیان در درازمدت نگردد!!!

بودجه  میزان  با  متناسب  بازدهی  عدم   -۲
و  ارزی  حیث  از  دست کم  شده  سرمایه گذاری 
ریالی که تنها ملاک ملموس ارزش گذاری، در علم 
اقتصاد خرد و کلان است و شاید حتی از جنبه 
اعتباری و مالکیت فکری و ارزش افزوده معنوی 
که متأسفانه شاخص های جهانی توسعه، خلافش 

را نشان می دهد!!!
۳- خواب سرمایه هایی هنگفت و »قفل شدن امکان 
بهره برداری توسط دیگران در مسیر درآمدزایی« یا 
همان افزون کردن دخل و مثبت نشان دادن تراز 
تجاری بنگاه تنها به علت داشتن نگاه مالکیتی بر 

اموال و املاک!!!
واژه  یک  در  تنها  را  برشمرده  نکات  این  تمام  بتوان  شاید 
سوءمدیریت خلاصه کرد، لیکن عبارت زیر، شاید گویاتر جلوه 

کند!!!
»ما ملتی شدیم، خادم کش خائن پرست که منابع ملی را منافع 
شخصی پنداشتیم و به همین سبب، ضرر پنهان در مدیریت 

آشکار داشته ایم«
و مصداقی بارز از آن؛

 _ آموزشی  فضاهای  گذاشتن  اختیار  در  و  تخصیص  به جای 
همایشی به ویژه در اوقات بیکاری آنها برای مصارف هم اندیشی، 
رفاهی، ورزشی و هنری و... مدیرانشان، اجازه و ترجیح داده اند، 
خاک  صحنه هایشان  و  بماند  بسته  ملی  منابع  این  درب های 
که  منافعی  از  برخورداری  برای  ما  هم وطنان  ولی  بخورند!!! 
می توانسته عایدشان شود، تا مرز عزیمت به دیگر کشورها در 
تماشای  یا  و  برنامه های آموزشی  توریست و شرکت در  قالب 
کنسرت هایی آن چنان پیش روند که عدد و رقم واریزی به جیب 
این  مقابل سهم  بزرگ در  نه تنها سهمی  دیگر دولت ها، خود 
مؤسسات از منابع بودجه کشور را نمایش دهد بلکه، خروج تعداد 

افراد به خارج از کشور هم بشود چالشی در برابری بین واردات و 
صادرات توریست بین ایران و دیگر کشورها!!!

نتیجه؛
اگر آمار سالن های سینمای کشور را با آمار فضاهای آموزشی_ 
همایشی متعلق به بنگاه های دولتی و ... مقایسه کنیم در خواهیم 
یافت »چه میزان فضای آماده بکار« داریم؛ ولی بلااستفاده که 

می تواند در کل، بر میزان »دخل کشور« بیافزاید!!!

پیشنهاد؛
آمده هم می توان  کار  روی  ملی«  »وفاق  نام  با  که  دولتی  در 
در »عصر تلفیق فناوری ها« و با قامت قبایی به نام »مدیریت 
یکپارچه سرمایه انسانی« و حتی بسیار زودتر از مولدسازی اموال 
دولت به شیوه فروش )که محل مناقشه است(، فعالیت های کاملًا 
اقتصادی بسیاری را موجب شد که پیش ازاین، نه تنها اصلاوابدا، 
توجهی بدان ها نشده بود، بلکه سبقه تاریخی مدیریت ۴۵ساله 
تقریباً حکایت از آن دارد که تمام وکمال، در جهت حیف ومیل و 

هدر رفتشان گام برداشته شده!!!
بارزترینشان؛

حسن آهنگری

علیرضا حسین زاده دیلمی
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سه شنبـه

 سال سوم                               شماره چهارصدونودونه
بین الملل

 تكثر گروه های مسلح و خلأ امنیتی 
در سوریه، آینده این كشور را به 

لیبی نزدیك می كند

 هادی معصومی زارع

روابط جمهوری اسلامی ایران و نظام سوریه
بخش پایانی

در شماره های پیشین مصاحبه دکتر هادی معصومی زارع که 
به تاریخ روابط نظام سوریه و ایران و تحولات این رابطه از ابتدا 
تاکنون پرداخته شده و  یکی از معدود پژوهش های انجام گرفته 
با این وسعت و عمق است را خوانیدم؛ در ادامه آخرین بخش 

این گفت وگو را می خوانیم.

ــ خلیج فارس هم خلیج عرب می گوید؟

این که رایج در کشورهای عرب است. کسی »خلیج فارس« 
)الخلیج الفارسی( نمی گوید. متأثر از شرایط تبلیغاتی است. این 
فضای تبلیغاتی چنان سنگین است که شما اگر امروز بخواهید 
بگویید خلیج فارس، موجی از حملات رسانه ای مزدوری یک شبه 

شما را ساقط می کنند.

ــ یعنی همین اندازه که این سو فضا سنگین است، آن سو هم 
سنگین است؟

کاملًا فضا این است. برای همین برخی یا اکثر متحدان ما در 
فضای رسانه ای عنوان »خلیج« )الخلیج( را می گویند و عنوان 
حتی  نمی گویند،  معمولاً  را  العربی(  )الخلیج  عرب«  »خلیج 
حزب الله را من مکرر دیده ام، خلیج فارس یادم نیست گفته باشد؛ 
اما خلیج عربی را نیز ندیده ام که گفته باشد. واژة خلیج چرا، چون 
اگر حزب الله این را نگوید، کامل از افکار عمومی جهان عرب 
ساقط می شود. یعنی اینقدر فضا سنگین است که شما به عنوان 
کسی که دشمن هویت عربی هستید معرفی می شوید. ما که در 
عرصۀ رسانه قدرتی نداریم. یعنی ما به عنوان ایران در عرصۀ 
افکار عمومی جهان عرب غایب ایم. غیر از یک دسته سریال های 
مذهبی همچون سریال یوسف برای جهان اسلام یا سریال مختار 
برای جهان شیعه یا سریال اصحاب کهف، در عرصۀ رسانه تقریباً 
مفقود ایم. پس هر کس بخواهد خلیج فارس را در جهان عرب 
بگوید، انتحار کرده است. خود من به خاطر اینکه در فضای عربی 
هستم و واژة »خلیج« را استفاده می کنم و می گویم »کشورهای 
خلیجی«، مکرر مورد حمله قرار گرفته ام. با اینکه توی دهانم 

است نه اینکه بخواهم عامدانه بگویم.

و سوریه  ایران  بین  نشیب  و  فراز  پر  روابط  ما شاهد  ــ پس 
هستیم، بویژه تا سال ۲۰۰۴ و ترور آقای رفیق حریری. این بیش 
از هر چیزی متأثر است از یکم( آن دوگانگی درون نظام سوریه 
و دوگانگی حرس قدیم و اسد و آن لایۀ نزدیک و تفاوت دیدگاه 
بین اینها، دوم( آن ذهنیت عملگرایانۀ حزب بعث در سوریه که 
شامل خود اسدها هم می شود. نه اینکه همۀ این راهبردی نشدن 
به سبب حرس قدیم باشد، نه، اگر حرس قدیم هم نبود، حافظ 
اسد از یک سطحی بالاتر نمی آمد؛ زیرا اساساً تجانسی بین دو 

ساختار وجود نداشت.

سیاست گذاران  که  ببینید  یعنی  کرد،  خواهند  چه  شود  وب 
جمهوری اسلامی یک مشت آدم نادانی هستند که هیچ چیز را 

نمی دانند و از این مناسبات بی اطلاع هستند. 

ــ نکتۀ پایانی این است تکلیف سیاستمداران نظام جمهوری 
اسلامی با چنین نظامی که هیچ تجانسی بین آن نظام و نظام 

انقلاب ایران وجود نداشته چیست؟

یکی دو سال پیش یکی از دوستان از بی بی سی مقاله ای برای 
من فرستاد، گفت آقا شما چرا جواب این مقالات را نمی دهید؟ 
مقاله را خواندم. آنقدر این مقاله سبک بود که من خنده ام گرفت. 
به خودم گفتم خدایا اینان چطور این همه پول را خرج اینها 
می کنند؟ بعد دیدم نه، مقاله بیراه نیست. آنان بر بی اطلاعی 
مخاطب ایرانی سرمایه گذاری می کنند. جوهرة این نظریه این 
بود که نظام سوریه نظام اسلامی نیست، نظام مردمی نیست، با 
اسرائیل مذاکره کرده،… و رژیم ایران آمده با نظامی که اینگونه 

نمی داند  این  ائتلاف شده.  وارد  است 
اینها اگر روابطشان با آمریکا و اسرائیل 
یعنی  کرد،  خواهند  چه  شود  خوب 
جمهوری  سیاست گذاران  که  ببینید 
اسلامی یک مشت آدم نادانی هستند 
این  از  و  نمی دانند  را  چیز  هیچ  که 

مناسبات بی اطلاع هستند.

سفارتخانه های  مکرری  تلگراف های 
دربارة  دارند که  و ۹۰  در دهۀ۸۰  ما 
ذاکرات سوریه و آمریکا تعیین تکلیف 
می کنند که اینها به هر حال دارند وارد 
مذاکره می شوند و اگر این مذاکره به 
موفقیت برسد، منجر به کاهش نفوذ 
چیزهایی  این  تمام  و...  می شود  ما 

که گفته می شود در اسناد موجود است. مشکل این است که 
جمهوری اسلامی هیچگاه احساس نکرده که چیزی به نام افکار 
عمومی مهم است و باید با مردمش صحبت کند. اگر خودش  
محدودیت دارد، می تواند این را به پژوهشگران مستقل بدهد، 
می تواند این را به طیفی از پژوهشگران غیررسمی و رسانه های 
غیررسمی بدهد و آنان این مسائل را مطرح کنند پس از ۳۰-۲۵ 
سال، بی بی سی آمده مطلب های آن داخل تلگراف را، سخنانی 
که سفیر یا کاردار ما در آنجا گفته و کارشناس سیاسی ما اینها 
را به تهران منتقل می کند، در فضای رسانه ای تعیین تکلیف 
می کند که در فضای سیاسی باید چه بکنیم! یا مثلًا همین آقای 
عبدالحلیم در خاطرات خود مذاکراتش با ایرانی ها در خصوص 
مذاکرات سوریه و آمریکا را منتشر کرده. یعنی هیئت ها بعد از 
مذاکرات می نشینند و مفصل مطرح می کنند که شما چه گفتید 
و ایشان چی گفتند و ماجرا چه بود و می خواهید چه کار کنید 
و وضعیت چیست و... من یکی دو ماه پیش در ترکیه بودم. 
جلسه ای بود با این عرب های منتقد و بعضاً معارض ایرانی. آنجا 
هم همین را گفتم. گفتم شما تصور کنید یک نظام سیاسی بعد 
از ۴۳ سال با این حجم از دشمنی به هر حال خودش را به اینجا 
کشانده. یک جو عقلی برای مسئولان در ایران در نظر بگیرید 
که حداقل از این مسائل مطلع بوده اند. در نشریۀ صفر سپاه 
پاسداران، نشریۀ رویدادها و تحلیل ها، شمارة۰ مهر ماه ۱۳۶۰، 
دربارة مسئلۀ حما و ممنوعیت حجاب و دربارة مسئلۀ نقش 
سوریه در ایجاد مشکلات در مقابل مقاومت در لبنان تحلیل 
مفصل آورده. این نشریۀ تحلیل ها و رویدادها که برای عناصر 
معمولی سپاه نوشته می شده، این مطالب در چهارم یا هفتم مهر 

ماه ۱۳۶۰ موجود است.

ــ پس نظام انقلابی ایران دقیقاً از ماهیت نظام سوریه کاملًا 
با پوست و گوشت و استخوان لمس کرده.  را  این  بوده.  آگاه 
چون مثلًا در یک جایی که نظام سوریه روابطش خوب می شود 
پادگان سپاه در  بلافاصله  و مذاکرات پیش می رود،  آمریکا  با 
زبدانی را تعطیل می کند. حتی با سفر بعدی آیت الله خامنه ای به 
سوریه، این پادگان بازگشایی نمی شود. یا مثلًا در جایی برخی 
از این پاسداران رفته بودند یک شوخی کرده بودند با مجسمۀ 
آقای حافظ اسد و رفته بودند بالای کول مجسمه و عکس گرفته 
بودند. این یک جنجال عظیم در دستگاه های امنیتی سوریه 
ایجاد کرده بود که به قائد خالد آقای حافظ اسد توهین کرده اید. 
پاسداران را اخراج کردند! این را آقای حافظ اسد خندیده بود، 
کول  روی  رفته اند  نیامده،  که  من  کول  روی  خب  گفته بود 

مجسمه عکس گرفته اند.

 من قبول دارم روابط ایران و سوریه روابط شکننده ای بوده از 
ابتدا تا همین امروز. چرا؟ چون هر دو طرف ضعیف اند. هر دو 
طرف در هیچ کدام از ابعاد و مؤلفه های قدرت قوی نیستند. 
تخریب  را  خودشان  متحد  راحتی  به  آمریکایی ها  ببینید، 
اقتصادی  نیاز  اما چون آن متحد  می کنند، مسخره می کنند. 

دارد، نیاز سیاسی دارد در شورای امنیت و جاهای دیگر، لام 
روابط  با  دارد  فرق  بسیار  این  بگوید.  نمی تواند چیزی  کام  تا 
نیاز  ایران با سوریه و عراق و جاهای دیگر که دائماً  شکنندة 
اما آقای  این را می فهمم؛  به ترمیم و مراقبت دارد. خب من 
جمهوری اسلامی تو باید این حقایقی را که می دانی، لااقل از 
زبان افرادی که سخنگوی تو نیستند به مردمت منتقل کنی، 
و الا رسانه ای مثل بی بی سی مقاله ای بسیار سخیف می نویسد. 
برای  که  مطلب هایی  است،  سوریه  مسائل  ابتدایی ترین  اینها 
پژوهشگران سوریه بسیار خنده دار است. ولی این حرف ها در 

میان مردم می گیرد.

ــ خب؛ سؤال این است که اگر دو نظام این اندازه عدم تجانس 
و اختلاف دارند، پس چطور در این سال ها با هم جلو رفته اند و 
کار کرده اند؟ چرا جمهوری اسلامی کار کرد؟ همۀ سخن این 
است که هیچ عقلی سیاسی و امنیتی با توجه به آن اضطرارهایی 
که کف میدان وجود دارد )که عرض کردم نسبت به خود ایران، 
مسئلۀ جنگ، مسئلۀ اسرائیل، مسئلۀ زوا در محیطی عربی که 
کاملًا متخاصم هست( نمی پذیرد چون این متحد نیم بند است و 
یکی به نعل می زند و یکی به میخ، ما این را رها کنیم و تنهایی 

در وسط معرکه بایستیم.

اتفاقاً تجربه نشان داد که پاسداری از این روابط و صبوری در برابر 
آن کژخلقی های حرس قدیم در نظام سوریه، در بلندمدت بعد از 
گذشت بیست و اندی سال منجر به این شد که روابط بین ایران 
و سوریه ارتقا پیدا کند و وارد حوزة راهبردی شود . نتیجه اش 
این شد: خروج اسرائیل از لبنان، مهار اسرائیل در مرزهای شمالی 
]فلسطین اشغالی[، پیوند ایران با یک کشور عرب منطقه ای و 
خروجش از این انزوا و تهمت جنگ عرب و فارس، نقشش در 
مهار صدام حسین در دهۀ ۸۰ و ۹۰، تقابلش با سیاست های 
منطقه ای آمریکا بعد از ۱۱ سپتامبر. این روابط با همۀ شکنندگی 
و چالش هایی که بین این دو نظام در این سال ها وجود داشت، 
برکات فراوانی داشت. هیچ عقلی نمی پذیرد چون روابط دچار 

چالش است، ما این روابط را قطع کنیم.

ــ گفتید که رابطۀ ایران و سوریه در دهۀ ۶۰ شمسی در زمان 
حافظ اسد، بر خلاف ادعاها هرگز اتحاد استراتژیک نبود. آیا در 
نگاه شما هم اکنون پس از این مبارزة مشترک، رابطۀ ایران و 

سوریه اتحادی استراتژیک است؟

همچنان روابط ایران و سوریه براساس مصالح مشترک است 
تا تجانس اعتقادی یا وابستگی و همبستگی های اقتصادی. این 
است که رابطه را استراتژیک می کند و چون این دو وجود ندارد، 
براساس مصالح مشترک است. ولی هیچ  رابطه کماکان  پس 
اشکالی ندارد که مصالح مشترکی باشد و روابط چندین دهه 
ادامه پیدا کند و حتی عمیقتر باشد نسبت به کشورهای دیگری 
که شاید با ما متجانس تر باشند ولی به هر دلیلی روابط مانا و 

مستمر با آنها نداریم.

 فرصت برای بازیابی حماس و حزب الله 

 احسان اعجازی در مصاحبه با برنامه رویداد رادیو گفت وگو درباره 
ایستادگی یمنی ها در مقابل اسرائیل و امریکا گفت: قبل از 7 
اکتبر مقامات اطلاعاتی و امنیتی نظامی برآورد می کردند در چند 
جبهه درگیر خواهند شد که شامل حماس، لبنان، سوریه و یمن 

بود.
 بعد از طوفان الاقصی مقامات اسرائیل تصور داشتند در جنگ 
اهمیت  اما  کردند.  تضعیف  را  مقاومت  جبهه  و  شده  برنده 
عملیات انصارالله نشان می دهد مقاومت وارد گام جدیدی شده و 

کارشناسان نظامی اسرائیلی نیز بر این مسئله تأکید دارند.
وی افزود: جنگ کنونی با یمن و گام جدید جنگ، کیلومترها با 

سرزمین های اشغالی فاصله دارد.
 نکته بااهمیت دیگر حملات از جانب یمن است که نشان می دهد 
در جنگ یک سال اخیر مقاماتِ اسرائیلی پیروز میدان نبوده اند.

اعجازی در بخشی دیگر از مصاحبه با رادیو گفت وگو نفس این 

حملات را بااهمیت دانست و افزود: گروهی نظامی که چند صد 
نظامی و  توان  از  دارد  فاصله  اشغالی  با سرزمین های  کیلومتر 
امنیتی برخوردار است تا نقاط حساس اسرائیل را مورد هدف 

قرار دهد.
اسرائیلی ها نیز می گویند اگر قرار باشد کسی از صدها کیلومتر 
آن سوتر به ما حمله کند، دیگران نیز این جرأت را پیدا می کنند 

و لذا حمله یمنی ها بسیار اهمیت دارد.
وی افزود: حمله یمنی ها به اسرائیل، فرصتی را برای حماس و 
حزب الله فراهم می کند تا دست به بازیابی زده و نقاط ضعف خود 

را بر طرف کنند.
 اعجازی ادامه داد: اسرائیل سعی دارد امکانات طرف مقابل را از 
بین ببرد که شامل زیر ساخت های بهداشتی، درمانی، آموزشی 
و خدماتی می باشد و انسان ها را بدون درنظرگیری نظامی بودن 
یا وضعیت سنی، هدف قرار می دهند که تصاویر و فیلم های آن 

منتشر می شود.
 از طرفی اسرائیل به مردم غزه گرسنگی می دهد تا اراده طرف 

مقابل را بشکند.

احسان اعجازی

علی پارسا  خصال

خصوص  در  گفت وگو  رادیو  خط خوردگی«  »بدون  برنامه 
آینده سوریه مشابه لیبی با دکتر علی پارسا خصال کارشناس 

مسائل سیاسی و منطقه به صورت تلفنی گفتگو کرد.

 علی پارسا خصال درباره مشابه سازی اتفاقات سوریه با لیبی 
در  داد  رخ  لیبی  در  که  اتفاقاتی  گفت: علاقه مند هستیم 
سوریه رخ ندهد و آینده این کشور متفاوت از لیبی باشد؛ اما 

باید بر اساس حقایق و واقعیت ها تحلیل کرد.
 وی درباره مؤلفه هایی که موجب نزدیک شدن آینده سوریه 
به سرنوشت سوریه بیان کرد: یکی از وجوه مشترک بین 
لیبی و سوریه، تکثر گروه های مسلح و خلا امنیتی است. 
در لیبی معمر قذافی یک فرد دیکتاتوری و مستبدی بود اما 
توانسته بود امنیت را به صورت فراگیر، در زمان حکومت خود 
حفظ کند و اتفاقاً لیبی جزو کشورهای دارای رفاه نسبی در 
قاره آفریقا بود؛ اما هم اکنون، بعد از سال ها و چندتکه شدن 
این کشور، در تمام معیارهای رفاه و امید به زندگی افول 

کرده است.

 این کارشناس مسائل سیاسی و منطقه در مصاحبه تلفنی 
با رادیو گفت وگو با بیان اینکه گروه تحریرالشام از ۱۵ گروه 
مسلح تشکیل شده است، اظهار کرد: در اکثر مناطق سوریه، 
گروه های مسلح مستقل و نیمه مستقل وجود دارند که هر 
کدام از آنها ادعاهایی را نسبت به مناطق خود مطرح می کنند.
که  چندهفته ای  طی  تحریرالشام  تلاش  کرد:  اشاره  وی 
قدرت را به دست گرفته است، ایجاد همبستگی و اتحاد بین 
گروه های معارض مختلف در سوریه بوده است؛ اما باتوجه به 
اینکه یکی از مهم ترین گروه های مسلح، کردهای سوریه بوده 
و مورد حمایت آمریکا هستند و البته مناطق نفتی این کشور 
در اختیار آنها قرار دارد، این اتحاد خیلی ساده نیست. کردها 
هم تجربه بدی دارند و می دانند اعتمادکردن به وعده های 
گروه های تروریستی عواقب بدی می تواند به دنبال داشته 

باشد.

 پارسا خصال به نقش ترکیه در سوریه اشاره و عنوان کرد: 
و  است  سوریه  در  تحریرالشام  اصلی  پشتیبان  کشور  این 
خود به پدرخوانده معنوی آنها می داند. ترکیه قصد دارد از 
شرایط موجود در سوریه استفاده کند و به کردهای سوریه 
ضربه بزند تا خیال خود را نسبت به آنها راحت کند؛ زیرا 
یکی از مشکلات امنیتی ترکیه، کردها هستند که در ترکیه 

گروه های مسلحی را تشکیل داده اند.

بعید  اینکه  بر  تصریح  با  سیاسی  مسائل  کارشناس  این   
است کردها حاضر به مصالحه با تحریرالشام شوند، گفت: 
تحریرالشام از آنها خواسته است سلاح های خود را تحویل 
و  ادغام شوند  ملی سوریه  ارتش  و  دفاع  وزارت  با  و  دهد 
باتوجه به شرایط، پذیرش این مسئله از سوی کردهای سوریه 
از  اکنون  به نظر می رسد؛ بخصوص آنکه کردها هم  بعید 
سوی ترکیه تهدید می شوند و حملات به آنها از سوی ترکیه 
در چند هفته گذشته و پس از سقوط دولت اسد افزایش یافته 

است.
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 سال سوم                              شماره چهارصدونودونه
اقتصاد

افزایش قیمت ارز به حوالی ۸۰ هزار تومان و به تبع آن افزایش 
قیمت طلا و ایجاد تورم شدید در بازار ضرورت مدیریت این فضا 
را می رساند. کاهش ۳۰ درصدی ارزش پول ملی از زمان روی 
کار آمدن دولت چهاردهم نشان دهنده عدم کارایی سیاست بازار 
توافقی ارز است که پیشتر وزیر اقتصاد در زمان راه اندازی بازار 
توافقی ارز اعلام کرده بود این بازار قیمت ارز بازار آزاد را تعدیل 

خواهد کرد.

همچنین وزیر اقتصاد در ۱۵ آذر ۱۴۰۳ نیز اعلام کرد: "دولت 
تصمیمی بر افزایش گرانی و افزایش قیمت ها ندارد. همچنین 
تنش های  دلیل  به  و  ندارد  دولت  به  ارتباطی  آزاد  بازار  دلار 
منطقه ای و شرایط منطقه قیمت دلار بازار آزاد و انتظار روانی 
افزایش یافته است". در ام موضوع تنش های نظامی در سوریه 
مطرح بود و بسیاری این استدلال را که رشد قیمت ارز ناشی از 
تنش جنگ در خاورمیانه است پذیرفتند، هرچند آن زمان تازه 
دلار وارد کانال 7۱ هزار تومان شده بود و تقریبا ۱۵ درصد کمتر 
از قیمت آن در بازار آزاد بود. حالا سوال اساسی از وزیر اقتصاد 
این است: چرا بعد از اینکه تنش های نظامی در لبنان، سوریه 
و... کاهش یافته، به جای اینکه قیمت دلار در بازار کاهش یابد 
همچنان روندی صعودی دارد؟ در ۲۶ آذرماه که قیمت دلار 
در محدوده 7۵ هزار تومان در بازار آزاد معامله می شد، بازار ارز 
توافقی راه اندازی شد. در این بازار قیمت دلار حدود ۶۰ هزار 
تومان کشف قیمت شد. در همان زمان بسیاری از کارشناسان 
اقتصادی و نمایندگان مجلس شورای اسلامی تاکید کردند که 

بازار ارز توافقی به رشد قیمت دلار در بازار آزاد منجر می شود.

اما رشد قیمت ارز در ادامه به بازار های کالایی نیز کشید. هرچند 
قبلا مسؤولان دولتی بار ها تاکید کردند بازار ارز آزاد ارتباطی 
به دولت ندارد و بر مبنای یک منطق اقتصادی قیمت گذاری 
نمی شود، اما این استدلال باعث نشده بازار ارز آزاد روی بازار 
سرمایه ای  بازار های  در  دلیل  همین  به  نگذارد.  تاثیر  کالایی 
و کالایی شاهد رشد تورم هستیم. این مساله به دلیل انتظار 
نتیجه رشد  تورمی جدید در  بروز شوک  برای  سرمایه گذاران 
قیمت بازار آزاد است. در حال حاضر ارز از ۶۰ هزار تومان به ۸۰ 

هزار تومان رسیده که نزدیک به ۳۰ درصد رشد داشته است.

انتظارات تورمی باعث می شود مردم گمان کنند قیمت ها در 
این مساله به خودی خود  افزایش خواهد یافت.  آینده دوباره 
باعث می شود پیش بینی افزایش قیمت کالا را داشته باشند و به 
دنبال تبدیل هرچه بیشتر وجه نقد خود به دیگر دارایی ها باشند 
و به عبارتی خرید های خود را به تأخیر نیندازند. این رشد تقاضا 
برای خرید کالا های سرمایه ای عرضه و تقاضا را به هم می ریزد. 
در نتیجه روند بازار میل به صعود پیدا می کند، اما آیا این مساله 

تنها بازار مصرف و خرید کالا را تحت تاثیر قرار می دهد؟

به طور قطع رشد قیمت دلار منجر به گرانی مواد اولیه و تجهیزات 
وارداتی نیز می شود. این موضوع به طور قطع کسب وکار ها را 
تحت تاثیر قرار می دهد. آنها برای جبران هزینه ها قیمت های 
خود را افزایش می دهند تا دستمزد ها و تقاضای بالاتر را برآورده 
کنند. این عوامل در صورتی که بخوبی مدیریت نشود، باعث 
انتظارات تورمی  افزایش تورم واقعی می شود. به همین دلیل 

عامل مهمی در تصمیم گیری های سیاست 
پولی است.

انتظارات    کنترل  و  مدیریت  ضرورت 
تورمی

می دهد  نشان  مختلف  مطالعات 
حد  از  بیش  بد  اخبار  به  سرمایه گذاران 
ساده،  زبان  به  می دهند.  نشان  واکنش 
باشد،  درصد  تنها ۲  ارز  قیمت  رشد  اگر 
انتظارات تورمی ناشی از آن احتمال دارد به 
۱۰ درصد نیز برسد. به همین دلیل همواره 
مدیران اقتصادی بانک های مرکزی جهان 
تورمی  انتظارات  بروز  از  می کنند  تلاش 
بار ها  راستا  همین  در  کنند.  جلوگیری 
روسای فدرال رزرو آمریکا بعد از جلسات 

با خبرنگاران مصاحبه نمی کنند یا حتی در صورتی که  مهم 
مجبور باشند، اطلاعات مبهم ارائه می دهند تا انتظارات تورمی 

ایجاد نکند.

اما چند وقت پیش وزیر اقتصاد با این استدلال که قیمت ارز 
نیمایی در ایران منجر به بروز رانت می شود، اعلام کرد: »قیمت 
ارز نیمایی در محدوده ۴۰ هزار تومان برای واردات تخصیص 
می یابد، اما کالا های وارداتی با ارز حدود 7۰ تا ۸۰ هزار تومان 
در بازار به گردش درمی آید. همچنین به نسبت تورم در ایران 
و آمریکا که حدود ۲.۸ است، قیمت دلار در ایران به نسبت 
نرخ دلار ۲ سال پیش باید در محدوده 7۳ هزار تومان در بازار 
معامله شود«. این سخنان وزیر اقتصاد باعث شد قیمت دلار که 
در زمان مصاحبه 77 هزار تومان بود به یک باره به محدوده 7۹ 
هزار تومان برسد. هرچند بانک مرکزی از روز های قبل عرضه ارز 
در بازار داخلی و حتی بازار های دوبی و سلیمانیه عراق را برای 

کنترل نرخ ارز بازار آزاد تشدید کرده بود.

تاثیر  تحت  بشدت  آزاد  ارز  بازار  که  داد  نشان  مساله  این 
سیاست های کلان دولت در بازار ارز آزاد است، اما وزیر اقتصاد 
یا نسبت به حساسیت بازار های مالی به سخنان مقامات مطلع 
نیست یا اینکه واکنش بازار برای او اهمیت چندانی ندارد، چرا 
نفع  به  بازار  ارز در  نرخ  واقعیشدن  این است که  که تصورش 
صادرکنندگان است و  هرچقدر قیمت ارز بالا برود، درآمد ارزی 
کشور نیز بیشتر می شود در حالی که هیچ گاه فاصله بین قیمت 
ارز توافقی و بازار آزاد به هم نمی رسد. به عبارت دیگر، هر چقدر 
قیمت ارز در بازار توافقی بیشتر شود به همان نسبت قیمت دلار 

بازار آزاد نیز بیشتر می شود.

در چند وقت اخیر زمانی که قیمت ارز در بازار توافقی حدود 
بازار آزاد در محدوده 7۵  ۶۰ هزار تومان بود، قیمت دلار در 
هزار تومان معامله می شد. حال که قیمت دلار در بازار توافقی 
به سطح ۶۴ هزار تومان رسیده، قیمت دلار بازار آزاد به محدوده 
۸۰ هزار تومان نزدیک شده است. این همان مشکلی بود که 
پیش از این بار ها در گزارش های مختلف به وزیر اقتصاد گوشزد 
شد، اما وزارت اقتصاد تلاش کرد با جوابیه های مختلف نسبت به 

این موضوع بی توجه باشد.

نقش بانک مرکزی در مدیریت انتظارات تورمی  
در شرایط بروز اثرات انتظارات تورمی در صورتی که دولت نتواند 
شوک های کوتاه مدت و میان مدت بازار را با سیاست ها و اقدامات 
مناسب و به موقع کنترل کند، منجر به تورم واقعی می شود. طبق 
تجربه گذشته، در این شرایط قیمت دارایی های مختلف یکی 
پس از دیگری به صورت دومینووار افزایش می یابد، اما در صورت 
اتخاذ سیاست ها و اقدامات مناسب، می توان سیکل معیوب تورم 

و افزایش نرخ ارز را در بلندمدت مهار کرد.

وزیر اقتصاد پیش از این اعلام کرده بود مدیریت بازار ارز بر عهده 
بانک مرکزی است. به همین دلیل بانک مرکزی باید در این 
زمینه فعال تر شود و با مدیریت بازار ارز و راه اندازی بازاری کارا 
و شفاف، اثرات التهابات کوتاه مدت و میان مدت را کاهش دهد. 
این کار از طریق معاملات شفاف و بدون رانت و اطمینان دادن 
به بازار برای در دسترس بودن ارز به مقدار کافی انجام می شود.

پیش از این مرکز مبادله ارز به دنبال کاهش اثر شوک های گذرا 
در کوتاه مدت و میان مدت بود. سیاست بانک مرکزی در آن زمان 
شامل تثبیت نرخ ارز در کنار تشدید اقدامات نظارتی در حوزه 
کنترل ترازنامه بانک ها و کنترل نرخ رشد پایه پولی و نقدینگی، 
تشکیل کمیته ارزی، ایجاد صندوق تثبیت ارز و اصلاح تخصیص 
ارز واردات بود. این اقدامات در مجموع توانست بستر مناسبی را 
برای کنترل نوسانات بازار ارز فراهم کند، اما به علت غیررسمی 
بودن و عدم شفافیت و کارایی لازم در مبادلات ارزی، قیمت 

واقعی ارز مشخص نبود.

بر این اساس در آذرماه بانک مرکزی ایجاد بازار ارز توافقی را به 
عنوان یک بازار رسمی سیاست گذاری در حوزه ارز در دستور کار 
خود قرار داد. این بازار به صورت کشف قیمت ارز های خارجی 
یعنی  اصلی  طرف   ۲ مشارکت  با  رقابتی  کاملا  بازار  یک  در 
صادرکننده به عنوان تأمین کننده اصلی ارز و واردکننده به عنوان 
مصرف کننده اصلی ارز بازار را مدیریت می کند. همچنین این 
بازار با رصد رفتار صادرکنندگان در میزان سرعت فروش عایدی 
به صورت  واردکنندگان  ارز  به  واقعی  نیاز  میزان  به  آنها  ارزی 
روزانه، ماهانه و سالانه پی می برد، اما این ابزار تاکنون نتوانسته 

نقش موثری در کنترل بازار ارز ایران داشته باشد.

 چرا دولت افسار ارز را رها کرده است؟
 دلیل افزایش قیمت دلار در بازار چیست؟

دور زدن تحریم ها با استفاده از ارزهای دیجیتال

آنتون سیلوانوف، وزیر دارایی روسیه، استفاده از بیت کوین و 
سایر دارایی های مالی دیجیتال در تجارت خارجی کشورش را 
از نظر قانونی مجاز اعلام کرد. به گفته این مقام ارشد دولتی، 
روسیه در راستای قوانین داخلی خود، به طور فعال در حال 
آزمایش دارایی های مالی دیجیتال )DFA( در تجارت خارجی 

است.

روسیه به سمت ارزهای دیجیتال برای دور زدن تحریم ها  
دسامبر   ۲۵ تاریخ  در  روسیه،  دارایی  وزیر  سیلوانوف،  آنتون 
درباره   ،۲۴ روسیه  دولتی  خبری  شبکه  با  مصاحبه ای  در 
کرد.  بین الملل صحبت  تجارت  در  آمریکا  دلار  جایگزین های 
سیلوآنوف اعلام کرد که دولت روسیه قانونی را تصویب کرده 
است که به تجارت خارجی با استفاده از دارایی های دیجیتال و 
بیت کوین اجازه می دهد. به گفته وزیر، چنین معاملات تجاری 
خارجی قبلا نیز انجام شده است و روسیه قصد دارد آن را توسعه 

و گسترش دهد.

سیلوآنوف در این مصاحبه گفت که در شرایط فعلی، اجرای 
به  تجارت خارجی  در   )DFAs( مالی دیجیتال  سازوکارهای 
عنوان جایگزینی برای دلار آمریکا کاملا قابل درک است زیرا 
امکان استفاده از زیرساخت های مدرن را فراهم می کند. این 

یک نوآوری در سیستم پرداخت های بین المللی است.

قانونی  رژیم  طبق  که  است  کرده  اعلام  روسیه  مقام  این 
آزمایشی خود که در سپتامبر ۲۰۲۴ به اجرا درآمد، آزاد است 
از دارایی های مالی دیجیتال )از جمله بیت کوین( در تجارت 
خارجی استفاده کند. وزیر دارایی اشاره کرد که روسیه در اوایل 
سال جاری استخراج ارزهای دیجیتال را قانونی کرده است. وی 
افزود: به همین دلیل است که چنین معاملاتی در حال انجام 
است. ما معتقدیم که باید این حوزه را توسعه و گسترش داد 

و مطمئن هستم که سال آینده به واقعیت تبدیل خواهد شد.

استفاده از ارز دیجیتال به عنوان وسیله پرداخت در داخل روسیه   
ممنوع است

اظهارات اخیر سیلوانوف در مورد دارایی های مالی غیرمتمرکز 
)DFA( و بیت کوین، چند هفته پس از آن صورت می گیرد که 
وزیر دارایی در ماه نوامبر از عموم مردم خواست از سرمایه گذاری 
در ارزهای دیجیتال خودداری کنند. آقای وزیر در سخنرانی خود 
در یک رویداد آموزشی محلی در تاریخ ۶ نوامبر اظهار داشت: 
برخی افراد ارزهای دیجیتال را به عنوان منبع درآمد سریع می 
بینند. من آن را به عنوان وسیله ای برای سرمایه گذاری توصیه 
کسب  و  سرمایه گذاری  برای  زیادی  راه های  امروزه  نمی کنم. 

درآمد خوب وجود دارد.
در زمان هشدار سیلوانوف، بیت کوین به بالاترین سطح تاریخی 
خود بالاتر از 7۶۰۰۰ دلار رسیده بود و به سمت مرز تاریخی 
آن  از  بعد  روز  حدود ۳۰  که  بود  حرکت  در  دلار   ۱۰۰۰۰۰
شکسته شد. روسیه در سال ۲۰۲۱، بیت کوین را به عنوان یک 
دارایی مالی دیجیتال به رسمیت شناخت. نمودار قیمت بیت 

کوین در سه ماه گذشته در شکل زیر آمده است:
مالی  دارایی های  درباره  قانون  قالب  در  بخشی  رسمیت  این 
دیجیتال صورت گرفت. در حالی که این قانون به دارایی های 
مالی دیجیتال )DFA( وضعیت قانونی اعطا کرد، اما استفاده 
از آن ها به عنوان وسیله پرداخت در داخل کشور را ممنوع کرد.

 مقابله با بنگاه های غیرمجاز

برنامه »بدون خط خوردگی« رادیو گفت وگو در خصوص 
امپراطوری املاکی ها در ایران با اقبال شاکری کارشناس 
ادوار مجلس شورای اسلامی  اقتصاد مسکن و نماینده 
و داود بیگی نژاد رئیس اتحادیه املاک به صورت تلفنی 

گفتگو کرد.

 اقبال شاکری با اشاره به قوانینی که در حوزه سازماندهی 
بازار مسکن به تصویب مجلس رسیده است، گفت: آخرین 
قانونی که در مجلس یازدهم تصویب شد، قانون ساماندهی 
بازار زمین، مسکن و اجاره بود که یکی از پیشرفته ترین 

قوانین در این حوزه است.
وی از ساماندهی مشاورین املاک در قانون مذکور گفت 
و بیان کرد: یکی از بندهای قانون این بود که دریافت 
کارمزد املاکی ها از مبلغ معامله جدا شود و ضوابطی برای 
آن پیش بینی شده است. تا پیش از آن، مشاورین املاک 
از معاملات کمیسیون دریافت می کردند و چون با مبلغ 
اجاره بها و فروش مسکن مرتبط بود، باعث تعارض منافع 

می شود.

 این کارشناس اقتصاد مسکن در مصاحبه تلفنی با رادیو 
گفت وگو با تأکید بر اینکه طبق قانون باید تمام معاملات 
در سامانه املاک و اسکان ثبت شود، اظهار کرد: معاملاتی 
که در این سامانه ثبت نشود و یا مبالغی افزون بر قیمت 
عرف و قانونی گرفته شود، جریمه های مالی و همچنین 

تعطیلی موقت یا دائم املاکی در نظر گرفته شده است.
همکاری  دلیل  به  املاک  اتحادیه  از  تقدیر  ضمن  وی 
با وزارت مسکن در ساماندهی مشاورین املاک و بازار 
حوزه  در  باید  املاک  مشاورین  کرد:  تأکید  مسکن 
تا  شوند  فعال تر  ملکی  معاملات  بنگاه های  ساماندهی 
بنگاه های غیرمجاز بسته شوند. فقط در منطقه پردیس، 
چند صد بنگاه غیرمجاز داریم که با همکاری اتحادیه 

بسته شدند.

عامل دلالی  غیرمجاز  بنگاه های  کرد:  تصریح   شاکری 
و بدنامی بنگاه های قانونی مجوزدار هستند و با خرید 
مسکن مهر، ملی و حمایتی موجبات افزایش قیمت خانه 

را در بخش های مختلف فراهم کردند.

شورای  مجلس  در  که  قوانینی  به  اشاره  با  بیگی نژاد   
اسلامی در حوزه مسکن به تصویب رسیده است، عنوان 
کرد: قانون جهش تولید مسکن و قانون ساماندهی بازار 
زمین، مسکن و اجاره در مجلس به تصویب رسیده است.

وی به بندی از قانون ساماندهی بازار مسکن اشاره و بیان 
کرد: در قانون مذکور مبلغ دستمزد مشاورین املاک از 
از دنیا  نرخ واقعی جدا شود و این مدل، در هیچ کجا 
تجربه نشده است. این ادعا که اگر دستمزد مشاور املاک 
بر اساس قیمت واقعی معامله باشد، تعارض منافع ایجاد و 

موجب افزایش قیمت می شود.

 رئیس اتحادیه املاک افزود: مدت زیادی است که بازار 
مسکن دچار رکود است و مشاورین املاک نمی توانند 
دستمزد دریافت کنند و از سوی دیگر اتفاق مثبتی در 

نرخ اجاره بها و قیمت مسکن رخ نداده است.
 وی از چالش ها و مشکلات مشاورین املاک گفت و بیان 
کرد: مشاورین، هیچ بیمه ای ندارند و سازمانی هم وجود 
ندارد که از آنها حمایت کند تا در صورت بیکاری و عدم 

درآمد، بیمه بیکاری شامل آنها شود.

نگارش  و  قانون گذاری  در  کرد:  تصریح  بیگی نژاد   
آئین نامه ها، هر مقدار که از فضای واقعی دور شویم، به 
همان نسبت، در اکوسیستم اقتصاد مسکن دچار مشکل 
مواجه می شویم. گواه سخنانم، قانون پیش فروش است که 
در ابتدای دهه ۹۰ تصویب شد و عملًا زنجیر اتصال بین 
مالکین و سازندگان را در بافت های فرسوده و کم برخوردار 
بازار  مذکور، شکست  قانون  نتیجه  شد.  قطع  منابع  از 
مسکن بود و عملًا از سال ۹۲ به بعد هیچ اتفاقی در حوزه 

بافت های فرسوده رخ نداده است.

اقبال شاکری - بیگی نژاد

آنتون سیلوانوف
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 سال سوم                               شماره چهارصدونودونه
هنرو ادبیات

بینندگان »شام ایرانی« از 
»بفرمایید شام« بیشتر بود

جشنواره فجر به دوران اوج خود برمی گردد  
چهل وسومین  انتخاب  هیات  عضو  و  کارگردان  قیدی  منیر 
جشنواره فیلم فجر: در چند سال اخیر و به دلایل مختلف 
از دوران اوج خود فاصله گرفته بود که  جشنواره فیلم فجر 
همگی نسبت به آن واقف هستیم. زمانی که این مسئولیت 
به من پیشنهاد شد، درباره کیفیت فیلم ها و جشنواره دچار 

تردید بودم. 

اما اکنون که حدود نیمی از فیلم ها مورد ارزیابی قرار گرفته 
ایجاد شده است و  اولیه من  نگاه  تغییری اساسی در  است، 
به علاقه مندان سینما و سینماگران این نوید را می دهم که 
به لحاظ موضوعی، کیفیت و سبک فیلم ها، جشنواره بسیار 

متنوعی نسبت به سال های قبل خواهیم داشت.

همچنین از نظر معرفی استعدادهای تازه می توانیم در این دوره 
شاهد چند پدیده جوان باشیم.

 منتظر چند پدیده جوان باشید
منیر قیدی

باارزش نهادن به هنرمندان اصیل بساط سینمای زیر زمینی برچیده می شود

 مسعود میر روزنامه نگار سینما در مصاحبه حضوری با سینما زاویه 
رادیو گفت وگو پیرامون موضوع چالش های سینمای زیر زمینی گفت: 
ما در مورد فیلم های بدون مجوز حاکمیتی و رسمی صحبت می کنیم 
کلمه ای که به خاطر تغییر منطق سینما به سینمای زیر زمینی تبدیل 

شده است.
وی با بیان اینکه زمانی باید به خاطر دوربین و نگاتیو و تشکیلات مجوز 
رسمی می گرفتند و درخواست می دادند افزود: فیلم سازی نیز مانند 
موسیقی شده است. در بسیاری از موارد فیلم های زیر زمینی اصلًا 

فیلم نامه ای وجود ندارد.
میر با انتقاد از اینکه ما فیلم نامه را از همان اول درگیر گرفتن مجوز 
می کنیم تصریح کرد: بسیاری از فیلم سازان مجوز فیلم نامه را می گیرند؛ 

اما بعد فیلم دیگری می سازند که ربطی به فیلم نامه ندارد.
وی با اشاره به اینکه عده ای فیلم نامه را به شکلی می نویسند که بتوانند 
از فیلم هایی که در  هر مدل خواستند فیلم بسازند گفت: بسیاری 
سال های اخیر مجوز ساخت و نمایش گرفته اند را در سینماها پخش 

کرده اند و دیگر فیلم غیب شده است.

میر در ادامه و در مصاحبه با رادیو گفت وگو اظهار کرد: ما باید بایستیم 
و خودمان را به روز کنیم. منبع این اتفاقات را باید جستجو کنیم. 
جشنواره های خارجی با افتخار و احترام فیلم های ایرانی را پذیرش 

کرده اند.
روزنامه نگار سینما در آخر تأکید کرد: ما نباید سلیقه ای عمل کنیم باید 
کنار هنرمندان اصیل باشیم و در این صورت بساط سینمای زیر زمینی 

برچیده می شود.

دوسوم  از  بیش  ایرانی«:  »شام  تهیه کننده  ابوطالب  سعید 
ایرانی  شام  می بینند.  را  ایرانی«  »شام  پلتفرم،  مخاطبان 
سبقه خوبی دارد و نمونه خارجی هم دارد. دو، سه سال 
پیش هم مخاطبان شام ایرانی از »بفرمایید شام« خارجی 
بیشتر بود؛ هم به این دلیل که هنرمندان در برنامه حضور 
داشتند و هم اینکه یک برنامه کاملا اخلاقی است و اعضای 

خانواده در کنار هم می توانند آن را ببینند.

ما هیچوقت ریسک نمی کنیم که شام ایرانی را با مردم عادی 
بسازیم. مخاطب ترجیح می دهد سلبریتی ها مقابل دوربین 
باشند. تصور من این است که مخاطب دوست دارد بداند 
بازیگر هر چه  آشپزی می کند.  در خانه چگونه  این خانم 
معروف تر، دعوت کردنش سخت تر است. همه بازیگران این 
قسمت با کلی مکافات آمدند اما دامنه مخاطب با حضور 

مردم عادی اندک است. 

مسعود میر

حمیدرضا شعیری؛ نظریه پرداز حوزه فرهنگ و از داوران ادوار 
جایزه ادبی جلال آل احمد به روابط عمومی خانه کتاب و ادبیات 
ایران گفت: جایزه ادبی جلال آل احمد می تواند به ما کمک کند تا 
مسیر اندیشه را متمرکز و از پراکندگی بیش از حد به یکپارچگی 
نزدیک کنیم. همچنین این جایزه می تواند اندیشه را جهت دار 
کند. یعنی به مرور زمان، آثار در راستای یک اندیشه و تفکر 
متمرکز به بخش های جایزه فرستاده می شوند و این یعنی یک 

منطق پژوهشی در آن برای ما وجود دارد.
وی افزود: همچنین آثار در طول زمان باید به سمت توسعه کیفی 
بروند، چرا که در معرض داوری قرار می گیرند و چون داوری 
می شوند و نقاط قوت و ضعف آثار مشخص می شود، نویسندگان 
کیفی  توسعه  فکر  به  تا  کرد  خواهند  تلاش  ادامه  در  بعدی 
آثار خودشان باشند. بنابراین توسعه فرهنگ، اندیشه و علم از 

فوایدیست که جایزه ادبی جلال آل احمد می تواند داشته باشد.

شعیری ادامه داد: من در دوره هایی از این جایزه در شورای ارزیابی 
حضور داشتم. در آن دوران ما به نکاتی رسیدیم که می توانم 
آن را به طور خلاصه بگویم. نکات در این باب بودند که ما چه 
ملاک هایی داشتیم و بر اساس آنها چگونه نظام ارزیابی را در مورد 
آثار ارائه شده پیش بردیم؟ ملاک های ما به تعمیم پذیری نهفته 
در آثار بازمی گشت. تعمیم پذیری یعنی اینکه آیا آثار توانسته اند 
به الگوهایی برسند که بر مبنای آنها بتواند اندیشه بهتر فکر 
کردن یا اندیشه بهتر نوشتن یا اندیشه توسعه فرهنگ را ملاک 
قرار بدهند و در ادامه گسترش آن را در نظر داشته باشند؟ این 
گسترش و تعمیم را به این دلیل بحث می کنم که ما از جامعه به 
دانشگاه و از دانشگاه به جامعه حرکت کردیم؛ یعنی هم ملاک مان 
کارهای دانشگاهی بود و هم پژوهش هایی که خارج از دانشگاه 
شکل گرفتند و این همان تعمیم است. یعنی ما تلاشمان این 
بود که  گستره اجتماعی، فرهنگی و علمی که می شود بستر 
دانشگاهی با نگاهی علمی و اندیشه ای را با بستر جامعه و نگاه 

علمی و فرهنگی به این بستر، نزدیک کنیم.

داوران جایزه ادبی جلال آل احمد و تعامل بین دانشگاه و جامعه 
داور ادوار جایزه ادبی جلال آل احمد در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به این نکته که داوران جایزه جلال آل احمد تلاش 
کردند تا رابطه و تعامل بین دانشگاه و جامعه را برقرار کنند، گفت: 
این را که ما چقدر در این زمینه موفق بودیم، مخاطبان داوری ها 
می توانند مورد ارزیابی قرار بدهند و کلا امری است که در طول 
زمان مشخص خواهد شد. نکته بعدی بحث تجدیدپذیری است. 
یعنی نگاه ما این بود که آثاری که به این جایزه ارائه می شوند، 
چگونه می توانند سکان فرهنگ را منتقل کنند یا چگونه می توانند 
در انتقال سکان فرهنگ به دیگران نقش داشته باشند. ما همیشه 
می گوییم آثار فرهنگی سکان راندن کشتی فرهنگ را تحویل 
می گیرند و آن را تحت مدیریت خودشان قرار می دهند و سپس 
با گذر زمان آن را به نسل های بعدی منتقل می کنند. دغدغه ما 
این بود که آثار راه یافته به جایزه ادبی جلال آل احمد تا چه میزان 
این قابلیت را دارند و چگونه می توانند سکان فرهنگی را آن گونه 
که دریافت کردند، در انتقالش مفید باشند. اگر اهمیت این انتقال 

مورد نظر قرار گیرد، آنگاه تجدیدپذیری ممکن شده است.

شعیری درباره دیگر ویژگی های داوری های خود در جایزه ادبی 
جلال آل احمد، اشاره کرد: »ترمیم پذیری« نیز از نکات مورد 
توجه من و سایر داوران همکار من در ادواری از جایزه ادبی جلال 
آل احمد بود. ما می دانیم که جوامع درون بافت و ساختار خودشان 
با مشکلات و مسائلی از جمله مسائل فرهنگی، مسائل جوانان، 
مسائل زنان و مردان، مسائل آموزشی و پژوهشی، مسائل اقتصادی، 

مسائل سیاسی و... روبه رو هستند و ادبیات یا نوشتار امروز به ویژه 
در بحث ها و بخش هایی مثل مستندسازی یا مستندنگاری، روایت 
پردازی و گفتمان تلاش می کند تا بتواند واقعیت هایی از جامعه 
را انعکاس بدهد. اصلا روایت انعکاس جامعه، انعکاس رنج های 
جامعه و خوشی های جامعه است. مستندنگاری قرار است که 
آنچه را که در بافتار جامعه جاریست، دریافت کند و واقعیت های 
درون جامعه را حالا چه این واقعیت ها مربوط به گذشته دورتر و 
چه مربوط به گذشته نزدیک تر و چه مربوط به زمان حال باشد، 
درون بستر اندیشه قرار بدهد و منتقل کند به نسل ها. حالا این 
روند زمانی فایده دارد که بتواند ترمیم دهد آنچه را که در درون 

جامعه به آن نقصان، خلل و یا اختلال هویتی می گویند.

این عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس مسئله »هویت« 
را یکی از مسائل همیشه مورد آسیب در جوامع خواند و ادامه 
داد: سوال این است که آیا مستند نگاری، روایت پردازی و نقد 
ادبی توانسته اند این دردها را آلام و تسکین دهند؟ یا اینکه آیا 
توانسته اند مسکنی برای این دردها باشند؟ بحث هیات داوران 
دوره هایی که من هم در آن حضور داشتم این بود که آیا آثار 
این  توانسته اند  آل احمد  جلال  ادبی  جایزه  در  شده  پذیرفته 
تسکین را ایجاد کنند؟ به اعتقاد ما، اگر این کار را کرده اند، پس 

در مسیر تمرین پذیری بوده اند.

جایزه جلال و درمان هویت های زخمی  
مترجم کتاب »نقصان معنا« اثر آلژیرداس ژولین گرمس اضافه 
است.  پذیری«  »برگشت  مولفه  ویژگی ها  از  بعدی  نکته  کرد: 
دوره های  داوران  هیات  ما  که  پذیری«  »برگشت  از  منظورم 
مختلفی از جایزه ادبی جلال آل احمد مدنظرمان بود، این است که 
آثار انعکاس صدای جامعه یا انعکاس صدای بخش هایی از جامعه 
باشند. اینکه اثر ادبی یا کتاب حوزه نقد ادبی توانسته صدای 
جامعه یا صدای نسل ها باشد؟ در حوزه های مستندنگاری، روایت 
پردازی و نقد ادبی به این مورد خیلی توجه داشتیم. مسئله دیگر 
مدنظر ما »هویت« بود. ما دقت می کردیم تا متوجه شویم که آثار 
دریافتی آیا در مسیر هویت سازی بوده اند یا خیر؟ به هر حال چه 
رمان ها، چه آثار ادبی دیگر و چه نقد ادبی و مستندسازی، از هر 
زاویه ای که به آنها بپردازیم باید بتوانند یا هویت سازی کنند و یا 
اینکه هویت های مجروح و زخمی را درمان کنند. یعنی ما دو 
مسیر داریم یکی هویت سازی و تولید هویت در آثار ادبی است و 
دیگری درمان هویت های زخمی و بر این اساس یکی از مسائل 

مورد توجه ما مفید بودن آثار در روند این دو مسیر بود.

شعیری دیگر مولفه مهم در داوری های خود در جایزه ادبی جلال 
آل احمد را به این شرح بیان کرد: آخرین نکته مدنظر ما مسئله 
فرهنگ و اندیشه بود. ما آثار را از نظر نوآوری بررسی و بحث 
می کردیم که این آثار چگونه توانسته اند مخاطب را به سمت 
خلاقیت و نوآوری هدایت کنند؛ اما چرا این نکته اهمیت دارد؟ 
برای اینکه اگر قرار باشد، آثار در طول زمان یا در طول سال 
یکدیگر را تکرار کنند و در واقع به نوعی شبیه هم باشند، آنوقت 
داوران درگیر این بحث می شوند که چگونه باید این آثار را ارزیابی 
کرد یا چگونه در ارزیابی خودمان آنها را انتخاب کنیم؟ پس یکی 
از مشکلات اصلی که با آن مواجه بودیم، بحث نوآوری بود. ما به 
این نگاه می کردیم که در پایان بحث درباره همه ویژگی ها، اگر 
آثار همه مباحث قبلی را دارا باشند، حالا نوآوری و یا خلاقیت شان 
چگونه است؟ این نوآوری به ما نشان می دهد که چگونه این آثار 
از آثار قبلی یا آثار مشابه متمایز شده اند؟ و این تمایز می شود یک 

نقطه نگاه برای تصمیم گیری نهایی ما.

جایزه جلال و جلوگیری از هرز رفتن سرمایه های مادی و معنوی   
فرهنگ معاصر ایران

نویسنده کتاب »نشانه – معناشناسی دیداری« در بخش دیگری 
از این گفت وگو به ویژگی توسعه بخشی جوایز ادبی  پرداخت و 
ادامه داد: بحث دیگر این است که ما تیم داوران آن دوره ها در 
جایزه ادبی جلال آل احمد، به چه فکر می کردیم؟ چه تجربه ای را 
از سر گذراندیم و این تجربه چگونه به ما یاری می کرد که بتوانیم 
اهداف اصلی مان در جایزه جلال را توسعه بدهیم و رنگ تحقق به 
آنها ببخشیم. ما اهدافی داشتیم که همه آنها به نظرم تحقق پیدا 
نکردند. درباره چرایی آن نخست باید به جایگاه جایزه ادبی جلال 

در جامعه ایران اشاره کنم. نمی توان جایگاه جایزه جلال را نسبت 
به همه جوایز ادبی دیگر بررسی کرد و به آن نمره داد. بحث اصلا 
نمره دادن و کمیت گذاری نیست. بحث این است که اصلا خود 

جایزه چیست؟
بحث  فقط  خود  به  خود  جایزه  است.  نماد  جایزه  افزود:  وی 
ارزش گذاری کمی ندارد که ما جوایز را اهدا کنیم و بگوییم که حال 
یک جایزه ادبی داریم. جایزه هدفش رونق دادن، توسعه بخشیدن 
و گسترش فرهنگ، علم، اندیشه، ادبیات و نقد ادبی است. آنچه را 
که ما به دنبالش بودیم و هدف گذاری کردیم برای جایزه جلال 
به عنوان یک جایگاه، جلوگیری از هرز رفتن سرمایه های معنوی 
و حتی مادی بوده است. آثار زیادی که هر سال به صورت کتاب 
روانه بازار اندیشه می شود، برای جامعه هزینه دارد و این هزینه ها 
بویژه در حوزه کاغذ هم مادی و هم معنوی اش بسیارند، چرا که 
برای تولید کاغذ سرمایه چند نسل را مورد استفاده قرار می دهیم. 
حالا اگر این سرمایه هرز برود و نتواند به اندازه کافی روی جامعه 
اثرگذار باشد، ما این سوال را مطرح می کنیم که این آثار چه 

فایده ای برای جامعه دارند؟

شعیری در ادامه با اشاره به این نکته که به عنوان داور جایزه ادبی 
جلال آل احمد هدفش این بود که به دنبال میزان و نوع اثرگذاری 
کتاب های حاضر در این جایزه باشد، گفت: اگر قرار است این 
کتاب ها اثرآفرین باشند، باید این اثرآفرینی در حوزه های اندیشه، 
فرهنگ، علم و روابط بین انسان ها باشد و باعث شود تا روابط 
بین انسان ها بهبود یابد، چرا که یکی از کارهای مهم ادبیات در 
همین نکته نهفته است. بنابراین آثار باید کنش آفرین باشند و 
تولید کنش های اجتماعی و فرهنگی کنند. اینجا سوال این است 
که حال آیا در جایگاهی که ما برای آثار قائل بودیم این اتفاق افتاده 
است یا خیر؟ نمی توانم بگویم که این اتفاق صددرصد رخ داده و 
محقق شده است، ولی می توانم بگویم که هرچه ما جلوتر می رویم، 
نحوه اندیشه و تفکری که در آثار مشاهده می شود این است که 
در بستر یا درون حرکت خودشان، خودشان را بازآفرینی کرده اند.

نویسنده کتاب »نشانه - معناشناسی ادبیات« ادامه داد: ما متوجه 
این نکته مهم شدیم که آثار به مرور زمان به دلیل آنکه در معرض 
مقایسه قرار می گیرند، در این روند توانسته اند خودشان را بازیابی 
و بنابراین متمایز از آثار قبلی کنند، چرا که نویسندگان می دانند 
که در بستر مقایسه و در بستر رقابت قرار می گیرند. این نوع نگاه 
– یعنی نگاهی که آثار خودشان را پیدا و بازیابی کنند و در معرض 
نوآوری قرار بدهند – در جایزه ادبی جلال آل احمد به مرور اتفاق 

افتاد و به نظر من اکنون نیز در حال رشد و توسعه است.

جایزه جلال و حل چالش های نسل ها  
نویسنده کتاب »تجزیه و تحلیل نشانه - معناشناختی گفتمان« در 
بخش دیگری از این گفت وگو به ارزش هایی که جایزه ادبی جلال 
آل احمد می تواند پیش ببرد، اشاره کرد و ادامه داد: در یک جمع 
بندی می توانم بگویم که اگر جایزه ادبی جلال آل احمد، خوب 
در مسیر خودش پیش برود و اگر نگاه واقعا پژوهش گرایانه ای 
به ادبیات داشته باشد، می تواند در موقعیت حل کردن مسائل 
فرهنگ، هویت، اندیشه و حل کردن چالش های نسل ها قرار گیرد 
و مسائل درونی جامعه ایران را حل کند. با تمام این اوصاف، هنوز 

هم در حرکت های بین المللی در حوزه ادبیات جای کار داریم.
مسیر  در  که  است  این  من  نقدهای  از  یکی  کرد:  اضافه  وی 
انجام  شایسته ای  کار  و  داریم  ضعف  هنوز  شدن  بین المللی 
برداریم.  را  خوبی  قدم های  نتوانسته ایم  هنوز  حتی  نداده ایم. 
بنابراین باید در این مسیر کار کنیم. یکی از نقدهای من به جایزه 
جلال این است که هنوز ما یک دسته بندی خوب و کاملی از آثار 
نداریم و طبق دسته بندی موجود آثار را دریافت می کنیم و این 
دسته بندی محدود است. به نظرم باید درون ادبیات، مستندنگاری 
و نقد ادبی دسته بندی های بهتر و بیشتری داشته باشیم و این 
باعث می شود تا آثار هدفمندتر به دبیرخانه این جایزه برسند. در 
حوزه مستندنگاری آثار یا کم ربطند یا زیاد ربط دارند. ما در حوزه 
ادبیات داستانی باید بتوانیم رمان را از داستان بلند و داستان بلند 
را از داستان کوتاه جدا کنیم. در بحث نقد ادبی نیز باید بتوانیم 
نقدهای متفاوت را با نگرش های متفاوت دسته بندی کنیم. این 
دسته بندی باعث می شود تا دقت بیشتری به وجود آمده و بجز 
هدفمندی در رسیدن آثار به دبیرخانه، داوران و شورای ارزیابی 

نیز کارشان راحت تر و دقیق تر خواهد شد.

جایزه ادبی جلال آل احمد می تواند در موقعیت حل 
کردن مسائل فرهنگ، هویت و اندیشه قرار گیرد

حمیدرضا شعیری
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دلایل فیلترینگ چه بوده است؟  
دلایل متعددی بوده است. اول اینکه این سکوها ملزم به رعایت 
قوانین کشور نبودند و ثانیا هیچ تضمین و تعهدی برای جلوگیری 
از سواستفاده از داده های کلان کشور نمی دهند و ثالثا هیچ اقدامی 
برای جلوگیری از اقدامات برای ناامن سازی کشور و نشر اکاذیب و 
... . انجام ندادند و حاضر به مذاکره و توافق هم نشدند. الان آیا مثلا 
واتس آپ تعهدی برای رعایت قوانین کشور داده؟ یا تضمینی برای 
جلوگیری از کلان داده های کشور ارایه کرده؟ یا مثلا گوگل پلی 
تعهدی داده که در گوشی مردم دخالت نکند و اپلیکیشن هایشان 
را بدون اجازه از روی گوشی مردم حذف نکند؟ جالب تر اینکه 
گوگل پلی توسعه دهندگان نرم افزار را تحریم کرده و در عوض 
ما آمدیم گوگل پلی را برای مصرف کنندگان داخلی باز کرده ایم. 
یعنی مهر تایید می زنیم به این انگاره غربی که “یک ایرانی خوب 
فقط یک ایرانی مصرف کننده است” و اگر جوان متخصص ایرانی 
بخواهد وارد تولید بشود باید تحریم شود. طبق اطلاعات بنده هم 
هیچ تعهد و تضمینی هم از این سکوها گرفته نشده و اگر چیزی 

هست به مردم گزارش بدهند.

انقلاب    عالی  شورای  و  مجازی  فضای  شورای  قبلی  دبیران 
فرهنگی آقایان فیروزآبادی و عاملی هردو مخالف فیلترینگ بودند و 
دولت روحانی هم مخالف بوده است پس چه کسی عامل فیلترینگ 

بوده است؟
خوب این مدعیات امروز است و خیلی دقیق نیست. مثلا فیلترینگ 
تلگرام اجماع کلیت نظام بود و دبیر قبلی شورای فضای مجازی 
این کار را افتخار خود می دانست و در فروردین ۱۳۹7 دلایلش را 
به صراحت در تلوزیون مبنی بر راهزنی اقتصادی تلگرام و رفتن 
این سکو به سمت ارز دیجیتال ton و تهدید حاکمیت ملی عنوان 
می کرد و البته هیچ ایرادی ندارد آدم ها نظرشان عوض شود ولی 
اولا تاریخ باید درست روایت شود و از سوی دیگر طبیعی است 
که امر سیاستی با تغییر شرایط محیطی تغییر می کند ولی باید 
توضیح داده شود که این تغییرات چقدر مستند و مستدل است. 
مثلا علل فیلترینگ سکوهای آمریکایی کدامشان مرتفع شده و 
شرایط محیطی چه تغییری کرده که الان نظرشان به سمت رفع 
فیلترینگ رفته است و به اصطلاح علت محدثه فیلترینگ، علت 
مبقیه اش هم بوده و دست بر قضا الان همان دلایل فیلترینگ، 
بی کم و کاست و حتی به مراتب شدیدتر همچنان تداوم دارد. پس 
چه تغییری رخ داده که سیاست از فیلترینگ به رفع فیلترینگ 
تغییر یافته است؟ آیا تحولات سیاسی دلیل خوبی برای تغییر 
سیاستی است؟ مطمئنا خیر. البته دولت هم در آن زمان با درک 
تهدیدات این سکوها خصوصا بعد از آبان ۱۳۹۶ دست از حمایت 
برداشت و با فیلترینگ همراهی کرد و در جلسات داخلی اعلام 
کرد که خودش فیلترینگ را انجام نمی دهد و دیگران بروند انجام 
دهند ولی به اسم دولت نباشد و در این صورت هم دولت مقابله ای 
نخواهد کرد. این را به نقل از اعضای مرکز ملی فضای مجازی 

عرض می کنم.
البته بخش اصلی دلایل دکتر فیروزآبادی به فراگیرشدن استفاده 
از فیلترشکن ها اشاره دارد خوب در این موضوع هم به نظرم کم 
لطفی می کنند چرا که همان زمان که بحث فیلترینگ تلگرام 
مطرح شد ضرورت سازماندهی وی پی ان ها هم مطرح شد ولی 
آقایان اقدام خاصی برای جلوگیری از توسعه فیلترشکن ها انجام 
و مصرف وی پی ان جرم انگاری  فروش  تولید،  زنجیره  و  ندادند 
نگردید و طبعا اول متهم این کم کاری، مرکز ملی فضای مجازی 
و همچنین مجلس شورای اسلامی است. من نمی خواهم مساله را 
سیاسی کنم ولی متاسفانه سایه سنگین امر سیاسی بر این حوزه 
سیاستی حاکم است فلذا مجبورم توضیح دهم که برویم بررسی 
پارادایم سیاسی زیست  فروش ها در چه  فیلترشکن  کنیم که 
می کنند و در انتخابات های اخیر از چه جریان و افرادی حمایت 
کرده اند و حساب های بانکی ایشان که آزادانه در حال تراکنش 
مالی در بانک های داخلی هستند قابل ردیابی است و سیستم 
قضایی و امنیتی می توانند به راحتی ذینفعان زنجیره فیلترشکن 

فروشی را شناسایی کنند.
برای جلوگیری از رجیستری ساخت اکانت در سکوهای فیلتر 
شده هم اپراتورهای تلفن همراه خیلی راحت می توانستند جلوی 

ارسال پیامک را بگیرند ولی اینکار را نکردند و حاکمیت هم کاری 
نکرد و نزدیک به ۶-7سال دور خودمان چرخیدیم و هم متهم به 

فیلترینگ شدیم و هم آن را اجرا نکردیم.
خارجی  فیلترشکن ها  درصد  الی7۰   ۶۰ بالای  اینکه  مضاف 
با  مقابله  فنی  متولی  ارتباطات هم  وزرات  و  رایگان هستند  و 
فیلترشکن ها بود و انصافا هم تیم جناب دکتر لاجوردی تا حد 
زیادی توفیق داشتند ولی بعدا برخی با این ادعا که اقدامات وزارت 
ارتباطات منجر به اختلال در کیفیت اینترنت می شود این وظیفه 
را از وزرات ارتباطات سلب کردند و به یک نهاد بزرگوار دیگری 
سپردند در حالی که بنا به گزارشات حداکثر ۱۰درصد اختلالات 
شبکه اینترنت به دلیل مقابله با فیلترشکن ها بود و اصل اختلالات 
کیفیت شبکه به دلیل عدم نوسازی و بالای یک دهه اهمال در 
توسعه شبکه علیرغم افزایش مصرف ترافیک بوده است. وقتی 
علیرغم افزایش قیمت ها بنا به دلایل نامعلومی اجازه افزایش تعرفه 
اینترنت داده نمی شود طبیعی است که امکان توسعه کیفیت 
سرویس ها هم مهیا نخواهد شد. بد نیست دلایل عدم افزایش 
قیمت اینترنت همگام با افزایش کلی قیمت ها بررسی شود. به نظر 

من باز هم یک ملاحظه از جنس اقتصاد سیاسی در میان است.

برخی مدعی هستند که نگرانی از سواستفاده سكوهای فیلترشده   
از کلان داده ها، امر بیهوده است چونكه اگر بخواهیم جلوی این فرآیند 

را بگیریم باید مثلا گوگل را هم فیلتر کنیم.
با این ادعا هم موافقم و هم مخالفم. موافقم چون گوگل بزرگترین 
کلان داده مردم دنیا و از جمله ایران را دارد و طبق الگوریتم های 
... برای همین از  خودش مثلا جستجوها را اولویت می دهد و 
حدود دو دهه گذشته بحث موتور جستجوی ملی مطرح شده 
و کارهای مهمی هم البته با رویکرد فنی انجام شده ولی چون 
به بعد اجتماعی کم توجهی شده توفیق چندانی نیافته است. 
اصلا باید دقت کنیم که فناوری های مجازی نوعی از سیستم های 
اجتماعی ـ تکنیکی هستند که در طراحی و توسعه شان حتما باید 
به بعد اجتماعی آن توجه کرد. ولی مخالفتم از این حیث است 
که سکوهای پیام رسانی و شبکه های اجتماعی نوع دیتایی که 
تجمیع و تولید می کنند ارزش حکمرانی اش بیشتر و متفاوت از 
گوگل است فلذا در عین اینکه داده های کلان ناشی از جستجو، 
حداقل در منابع داخلی نباید از کشور خارج شود، به اعلی درجه 
داده های کلان پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی هم نباید از 

کشور خارج شود.

نگرانی از انحصار سكوهای داخلی شبیه انحصار در خودروسازی   
چقدر موضوعیت دارد؟

حوزه  با  خودروسازی  صنعت  و  خودرو  مقایسه  اولا  ببینید 
پیام رسانی و شبکه های اجتماعی واجد یک خطای نظری فاحش 
است. چرا که خودرو کارکرد حکمرانانه خاصی ندارد و مسامحتا، 
یک ابزار صرف است ولی فناوری اطلاعات یک فناوری فضاساز 
است و مستقیما با قدرت و حکمرانی نسبت پیدا میکند و مدیریت 
آنلاین آن دست کسانی خارج از مرزهاست. ثانیا تکثر سکوهای 
که  و همه شاهدیم  می نماید  منتفی  را  انحصار  ادعای  داخلی 
سکوهای داخلی در یک فضای رقابتی در حال جذب کاربر و 
توسعه خودشان هستند و برخی هم عقب می  مانند و مثلا مجبور 
شده اند به سمت خدمات سازمانی حرکت کنند ثالثا اگر دنبال 
انحصار می گردیم باید مثلا گروه متا را معرفی کنیم که به همت 
برخی از برادران وطنی در طی این سال ها سعی کرده یکه تاز 
خدمات ارتباطی و شبکه اجتماعی باشند. اتفاقا سکوهای داخلی 

زمینه ساز شکستن انحصار سکوهای خارجی هستند.
لازم می دانم توضیح دهم که متاسفانه تجویزات الگوی حکمرانی 
خوب ما را به خطاهای فاحشی انداخته است. اصلا حکمرانی 
خوب یک نظریه استعماری است که وجه استعماری خودش 
را در ذیل تجویزهای زیبا پنهان کرده است. تضعیف دولت های 
ملی و باز کردن مرزهای کشورها به روی شرکت های غربی و 
آمریکایی برای پیگیری اهداف کلان نظام سلطه، گوهر حکمرانی 
خوب است. قبلا هم چندجایی گفته ام که به صورت ناآگاهانه 
برخی goodgovernance را بدل از governance گرفته اند 
و این در بین مهندسان فناوری اطلاعات که فقر نظری دارند 

بیشتر شایع است. اگر گوهر حکمرانی را مشارکت غالب ذینفعان 
خارج از حاکمیت در تعیین سیاست ها و پیشبرد برنامه ها بدانیم 
دهه اول انقلاب اسلامی تجلی تام معنای حکمرانی است و اتفاقا 
جریانی که در دهه 7۰ توده مردم را از صحنه حکمرانی بیرون 
کرد و به نخبگان بسنده نمود امروز داعیه دار حکمرانی شده است. 
ولی واقعیت این است که اول داعیه دار مشارکت مردم در شوون 
مختلف حاکمیت، انقلاب اسلامی است و ادبیات رهبری در حوزه 
مردمی شدن هم بدین مساله اشاره دارد. در حوزه فضای مجازی 
هم به نظرم بد نیست با زاویه نگاه مردمی شدن و مشارکت توده 
مردم، نه فقط چند شرکت و زیست بوم دست ساخته خصولتی، 
بلکه به موضوع کلان حکمرانی و ایران سایبری فیزیکی آینده در 

سطح جهانی فکر کنیم.

برخی این رفع فیلترینگ در شرایط امنیتی کشور را که بدون اخذ   
الزامات لازم از سكوها رخ داده را کودتا می نامند. نظر شما چیست؟

عبارت کودتا را قبول ندارم ولی حتما که جریان انقلابی و جریان 
استقلال خواه و وطن دوست از رفتارهای اخیر جریان استعمار 
سایبری بیش از پیش احساس خطر کرده و این مساله را نباید به 
شوخی گرفت. نظام سلطه و در راس آن آمریکا به همان میزان 
که در عرصه فیزیکی دچار ضعف شده است، به همان میزان در 
فضای سایبر قدرتمندتر شده و به دلیل شکاف فناوری، روز به 
روز قدرتش رو به افزایش است و از قدرت سایبری خود برای 
جبران ضعف های خود در عرصه فیزیکی استفاده میکند. عملیات 
مختلف جنگ شناختی را هم در سالهای اخیر به عینه دیدیم و 
ابعاد خسارت بار آن را مشاهده کردیم و این ترم هم چیزی نیست 
که ساخته ذهن ما باشد بلکه به صراحت در ادبیات نظامی و 
علمی غربی ها اشاره می شود و مثلا مجله تخصصی ناتو ریویو سال 
گذشته گزارشی از ابعاد آن ارائه کرد. بستر اجرای جنگ شناختی، 
فضای مجازی و ابزارهای این فضا است. جریان انقلاب اسلامی 
حق دارد که به بازگشایی بدون قاعده سکوهای آمریکایی حساس 

باشد و به افکار و نیات عاملان آن مشکوک باشد.

بالاخره جناب دکتر پیشرفت همگام با تحولات جهانی را که   
نمیتوان با سیاست های سلبی ای مثل فیلترینگ تامین کرد. مثلا برخی 
از صاحبنظران معتقدند که فیلترینگ الان مانع توسعه هوش مصنوعی 

است.
اتفاقا اول مدعی ضرورت پیشرفت سایبری همگام با تحولات 
جهانی ما هستیم. این ما هستیم که همتراز با کشورهای پیش رو 
از ضرورت ایران سایبری ـ فیزیکی در تراز جهانی حرف می زنیم. 
شبیه سوسایتی۵ ژاپن و اینترنت پلاس چین و اینداستوری۴ 
باید هرچه سریعتر  و  است  ما جدی  ولی ضعف های   . اروپا... 
خودمان را برسانیم. الان در حوزه صنعت مخابرات، زیرساخت 
و ابزارها، سکوها و محتوا و سایر حوزه ها ما شدیدا نیازمند کار و 

فعالیت هستیم و سرمایه گزاری جدی ای انجام نداده ایم.
هوش مصنوعی هم ربطی به فیلترینگ ندارد و متاسفانه برخی 
در بستر عوامفریبی حرف های بی ربطی می زنند ما اگر نتوانیم در 
حکمرانی سایبری حداقل های لازم را تامین کنیم در حوزه هوش 

مصنوعی به اعلی درجه نخواهیم توانست کاری انجام دهیم.
فضای مجازی ول، هوش مصنوعی ول تر را دامن خواهد زد و 
اگر تدبیری نکنیم هوش مصنوعیِ نظام سلطه بر اساس عقلانیت 
خاص خودش منافع خود را در جامعه ما پیش خواهد برد و ما 
را در عین مستی عیشی که از جهالت حاصل می شود، بیشتر در 
باتلاق استعمار جدید که من اسمش را استعمار سایبری می نامم، 

فرو خواهد برد.)جام جم(

ایران سایبری-فیزیکی آینده 
صرفا با تامین الزامات حکمرانی فضای مجازی ممکن است

بخش دوم

 عدالت فرهنگی صرف داشتن 
و توزیع امكانات فرهنگی 

ایجاد نمی شود

و  کودکان  فکری  پرورش  کانون  سرپرست  ملکی،  ویدا 
»گفتگوی  برنامه  در  حضور  با  تهران  استان  نوجوانان 
و  فرهنگی  امکانات  عادلانه  توزیع  موضوع  با  فرهنگی« 
توزیع  به  آنکه  از  بیان داشت: بیش  دسترسی آسان آن 
امکانات فرهنگی فکر کنیم باید توجه داشت که امکانات 

فرهنگی ایجاد شده تا چه حد بازخورد داشته است.
 وی با بیان اینکه یکی از جلوه هایی که فرهنگ در آن 
متجلی می شود فضای محیطی است که در آن زندگی 
می کنیم افزود: به طور مثال در شهری مثل تهران که همه 
امکانات فرهنگی از سالن سینما تئاتر و پارک های متنوع 
وجود دارد؛ ولی این گونه نیست که این امکانات، فرهنگ 
متعالی را ارائه دهد و باعث آرامش و لذت فرهنگی مردم 

شود.
قرار است  امکانات فرهنگی  ایجاد  با  ملکی تصریح کرد: 
افراد متعالی و دل آرام شوند؛ ولی اکنون علی رغم اقدامات 
فرهنگی زیادی که انجام شده و امکانات فرهنگی موجود، 
امکانات  وجود  صرف  که  چرا  نیست  خوب  مردم  حال 

فرهنگی الزاماً اتفاق فرهنگی رقم نمی خورد.
سرپرست کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان 
تهران اظهار داشت: در سال های گذشته امکانات فرهنگی 
بالقوه ای مانند کوچه ها که اغلب مراسم ها مانند نیمه شعبه 
هیات مذهبی و... در این کوچه ها شکل می گرفت متأسفانه 

فراموش شده است.
وی در ادامه با تأکید بر اینکه موازی کاری های فرهنگی 
که اتفاق می افتد باعث هدررفت هزینه ها و بودجه می شود 
بیان داشت: اگر قرار است بودجه ای برای یک کار فرهنگی 
هزینه شود بهتر است برای یک کار خلاقانه و نو هزینه 

شود.

 ملکی اذعان داشت: به طور مثال توجه و سرمایه گذاری 
برای توسعه کتابخانه های کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان بهتر از ساختن مدل آنها و انجام همان کاری 

است که این کتابخانه ها انجام می دهند.

 در بخش تولید محتوای فرهنگی بخشی از اقشار جامعه   
نادیده گرفته می شود

ام لیلا شعبانی، کارشناس مسئول فرهنگی کانون پرورش 
فکری استان تهران نیز در ادامه برنامه با تأکید بر اینکه 
متأسفانه در بخش تولید محتوای فرهنگی بخشی از اقشار 
جامعه نادیده گرفته می شود بیان داشت: در برنامه ریزی های 
فرهنگی افراد دارای نیاز ویژه در تولید محتوای فرهنگی 

همیشه در اقلیت قرار می گیرند.
تولید، بخش  فرهنگی سه بخش  کار  داد: هر  ادامه  وی 
توزیع و ارائه و بخش مصرف دارد که در کشور ما عدالت 
دیده  فرهنگی  امکانات  توزیع  بخش  در  فقط  فرهنگی 
مصرف  و  عادلانه  تولید  عرصه  در  درحالی که  می شود 
عادلانه فرهنگی هم باید علاوه بر توزیع عادلانه امکانات 

فرهنگی توجه شود.
آسان  دسترسی  و  ارائه  و  توزیع  کرد:  تصریح  شعبانی 
امکانات فرهنگی نمی تواند عادلانه باشد و بایستی مناسب 
و در اندازه باشد چرا که وقتی کار فرهنگی بیش از اندازه 

توزیع شود تبدیل به ضدفرهنگ می شود.
کارشناس مسئول فرهنگی کانون پرورش فکری استان 
تهران عرصه فرهنگ به خصوص در حوزه کودک و نوجوان 
متأسفانه با موازی کاری هایی مواجه شده و بازار کارهای 
این  معنای  به  رونق  این  ولی  کرده؛  پررونق  را  فرهنگی 

نیست که کارهای فرهنگی انجام شده مورد تأیید است.
وی با بیان اینکه برای ارائه کار فرهنگی باید به زیست بوم 
با  منطقه  هر  خرده فرهنگ های  و  کرد  توجه  منطقه 
بیان  بگیرد  رونق  و  شکل  خود  جغرافیای  و  زیست بوم 
داشت: کار فرهنگی وقتی موفقیت آمیز خواهد بود که در 
آن تفاوت های فرهنگی و توجه به تفاوت های بومی دیده 
شود که برای این مهم و توسعه و تعمیق کار فرهنگی باید 
از انجام کار فرهنگی صرف و لایتغیر بپرهیزیم و شرایط 

جغرافیای آن منطقه موردتوجه قرار گیرد.
شعبانی توجه به افراد دارای نیازهای ویژه، راه اندازی مرکز 
ویژه بچه های سندروم داون، تماشاخانه سیار و مراکز سیار 
کانون  با  کودکان  ادبی  مکاتبات  امکان  ایجاد  روستایی، 
اقدامات فرهنگی  از مصادیق  پرورشی فکری کودکان را 

کانون در ایجاد عدالت فرهنگی عنوان کرد.

ویدا ملکی- ام لیلا شعبانی

عزیز نجف پور آقابیگلو

 گفتارهایی درباره بایدهای پس از جنگ سوریه

انقلاب اسلامی از همان روزهای اول پیروزی در بهمن ۱۳۵7 
نظر ویژه ای به جهان اسلام و مسئلۀ محوری آن، فلسطین داشت 
و صدور انقلاب اسلامی را یکی از اهداف طلایی و ضروری خود 
اعلام کرد. صدور انقلاب که به تعبیر امامین انقلاب »حرکت باد 
بهاری« است، هدفی جز تقویت امید، اعتمادبه نفس و ارتقای 
حس انسانی، الهی و فطری و رشد و خودکفایی ملی و دینی 
مخاطب ندارد. بحران سوریه نیز که در سال ۲۰۱۱ میلادی در 
این کشور آغاز شد، راه را برای حرکت این »باد بهاری« هموار 
مختلف  ابعاد  که  مقاومت  محور  علیه  تمام عیار  جنگی  کرد؛ 
نظامی، سیاسی و رسانه ای داشت و سپاهیان اسلام تأثیر شگرفی 
در آن جامعه گذاشتند. اما توجه به نگاه تک بعدی به حضور ایران 
در جنگ بوسنی و آسیب هایی که ترک آن عرصه ایجاد کرد، از 

همان ابتدا نگاه صاحب نظران فرهنگی و اجتماعی را به مراقبت 
از عدم تکرار آن تجربۀ تلخ و توجه به ریشه های آن معطوف کرد.

برگزار می شد،  و رسانه ای  به صورت عمومی  این جلسات که 
تا هنگام شهادت شهید حاج قاسم سلیمانی در یازده جلسه در 
حسینیه هنر تهران برگزار و تلاش شد علاوه بر کلیشه شکنی 
دربارة حضور بین المللی  مردمی در سوریه، شناخت خوبی از 
سوریه و ضرورت های پس از جنگ در این کشور تبیین شود. 
رویکردهای این مجموعه نشست ها، علاوه بر »شناخت سوریه«، 
همچنین  و  سوریه«  به  صدور  برای  ایران  »سرمایه های  بیان 
به  این مجموعه نشست ها  بود. رویکرد  پیشِ رو«  »چالش های 
مسئلۀ »دفاع فرهنگ« از حرم، نه یک نگاه صرفاً فرهنگی  هنری، 
بلکه یک نگاه فراتر بود که فرهنگ را مجموعه ای از اقدامات 

که  می دانست  هنری   - فرهنگی  البته  و  اقتصادی  اجتماعی، 
موجب تعاملات جدی فرهنگی و اجتماعی بین مردم دو کشور 
ایران و سوریه می گردد. مبنا در این نشست ها احترام به فرهنگ 
و مردم متمدن سوریه و یافتن راه های تعامل و تبادل فرهنگی 
با این کشور و تقویت محور مقاومت در برابر آسیب ها و چالش ها 

بود.
مجموعۀ این نشست ها با تدوین گفتار متخصصان و میهمانان 
آن جلسات، در قالب کتاب »مدافعان فرهنگی حرم؛ گفتارهایی 
درباره بایدهای پس از جنگ سوریه« منتشر شد. این کتاب با 
تدوین سجاد اسلامیان در ۲۹۶ صفحه، شمارگان ۵۰۰ نسخه 

توسط انتشارات »راه یار« روانه بازار نشر گردید.
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انقلاب اسلامی از همان روزهای اول پیروزی   
و  اسلام  جهان  به  ویژه ای  نظر  بهمن ۱۳۵7  در 
مسئلۀ محوری آن، فلسطین داشت و صدور انقلاب 
اسلامی را یکی از اهداف طلایی و ضروری خود 

اعلام کرد.

استقلال اسیر بحران مدیریتی

حواشی استقلال نه تنها با آمدن سرمربی آفریقایی کاهش 
نیافته، بلکه با اعلام رسمی استعفای رئیس هیئت مدیره، 

آبی ها بار دیگر حاشیه ساز شدند. 
از زمانی که مالکیت استقلال به گروه صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس سپرده شده، این باشگاه یک روز خوش ندیده 
است. مدیریت هلدینگ خلیج فارس با انتخاب افراد اشتباه 
آنها مسبب اصلی بحران  به  باشگاه  و سپردن مسئولیت 
امروز استقلال است و این هواداران هستند که از سقوط 
نایب قهرمان فصل قبل به رده دهم جدول و دور ماندن 
از کورس قهرمانی زجر می کشند. احمد شهریاری دیگر 
رئیس هیئت مدیره باشگاه نیست و مدیرعامل هلدینگ 
خلیج فارس استعفایش را پذیرفته و تا این لحظه خبری 
از معرفی جایگزین او نشده است. محمد شریعتمداری به 
تازگی جانشین علی عسگری شده و مدیرعامل هلدینگ حالا 
مسئولیت انتخاب اعضا و رئیس هیئت مدیره باشگاه استقلال 
را نیز برعهده دارد. از آنجا که شهریاری انتخاب علی عسگری 
بود و عملکرد هشت ماهه اش ثابت می کند مدیرعامل قبلی 
هواداران  سپرده،  اشتباهی  گزینه  به  را  آبی ها  سرنوشت 
استقلال امیدوارند شریعتمداری با دست فرمان قبلی پیش 
نرود و فردی دلسوز و کاربلد را جایگزین شهریاری کند. در 
روز های اخیر شکایت دو بازیکن خارجی به فیفا سروصدای 
دو  زیلیکیچ همان  و  کیوسفسکی  انداخت.  راه  به  زیادی 
شهریاری،  شخص  توسط  که  هستند  بوسنیایی  بازیکن 
و همه  امضا شد  قرارداد  آنها  با  رئیس هیئت مدیره وقت 
به  اعتقادی  تیم  وقت  نکونام، سرمربی  می دانستند جواد 
آنها ندارد. اینکه چرا دو بازیکن خارجی بدون نظر سرمربی 
باید به استقلال بیایند تنها یک سوی ماجراست و اصل 
قضیه اینجاست که کیوسفسکی حتی به ایران نیامد و آن 
یکی نیز یک دقیقه هم برای تیم بازی نکرد. بعد از فسخ 
قرارداد هر دو نفر شهریاری مدعی شد این مسئله خسارتی 
برای استقلال در پی نخواهد داشت، ولی شکایت به فیفا 

نشان می دهد بازیکنان بوسنیایی قراردادی سفت و سخت 
با استقلال دارند و در محاکم بین المللی خواستار دریافت 
غرامت سنگین شده اند. هنوز معلوم نیست استقلال بابت 
این دو بازیکن چندصد هزار دلار باید بپردازد، اما این تنها 
تصمیم اشتباه رئیس مستعفی نبود. شهریاری در بدو ورود 
با برکناری خطیر از مدیرعاملی باشگاه حاشیه ساز شد و 
برخلاف انتظارات استقلال صدرنشین فصل گذشته جام را 
از دست داد. ادامه همکاری با جواد نکونام و انتخاب فرشید 
سقوط  در  مستقیمی  تأثیر  مدیرعامل،  به عنوان  سمیعی 
انتظار  نیز کسی  نکونام  برکناری  از  بعد  استقلال داشت. 
نداشت سرمربی جدید استقلال از آفریقای جنوبی بیاید. 
سپردن مسئولیت به پیتسو موسیمانه همه را متعجب کرد. 
ضمن اینکه هنوز مرد آفریقایی نتوانسته استقلال را نجات 
دهد و تیم را به آرامش برساند. در آستانه دیدار حساس با 
سپاهان و پایان نیم فصل اول، وضعیت مدیریتی آبی ها آنقدر 
بحرانی است که به هیچ وجه نمی توان آینده خوشی را برای 
این تیم متصور بود. ضمن اینکه تاجرنیا اصلی ترین گزینه 
چنین  و  است  سیاسی  کاملًا  فردی  شهریاری  جانشینی 

انتخاب هایی نمی تواند حلال مشکلات آبی ها باشد.

علی پروین پس از برتری تیم منتخب ملی پوشان ایران 
در  سرخابی،  پیشکسوتان  مقابل  جهانی ۱۹۹۸  جام  در 
مورد وضعیت پرسپولیس گفت: کریم باقری در این هفته 
می ماند.  سرمربی  بخواهد،  خودش  اگر  و  است  سرمربی 
ان شاءالله این بازی )مقابل تیم هوادار( را ببرند و پس از آن 
درباره تیم صحبت می کنم. خودم همین گونه مربی شدم. 
یک روز عسگرزاده گفت کار دارم و محمد پنجعلی، محمد 
مایلی کهن و محمد دادکان گفتند خودت سرمربی باش. 
من هم سرمربی ماندم! باقری بازیکنی بزرگ بوده و کنار 
سرمربیان پرسپولیس کار کرده است. بد نیست او سرمربی 

بماند.
پروین در پاسخ به این پرسش که باشگاه پرسپولیس باید 
اقدام به عقد قرارداد با مربی خارجی کند یا داخلی، بیان 
کرد: شش ماه طول می کشد تا مربی خارجی نام بازیکنان 
را یاد بگیرد! اگر مربی خارجی می آورید، حداقل یک مربی 
درجه یک بیاورید. برانکو ایوانکوویچ گزینه ای خوب است، 

اما شنیدم که همسرش گفته نیاید و او هم می ترسد!

۶ ماه طول می کشد مربی خارجی 
نام بازیکنان را یاد بگیرد 

بازی با ملوان خیلی ویژه است

تیمش  تمرین  یحیی گل محمدی دیشب در حاشیه 
در خصوص شرایط بازی تیمش مقابل ملوان بندر انزلی 
در هفته پانزدهم لیگ برتر، اظهار کرد: دوست داشتیم 
در حضور تمامی هواداران مان که از روز اول در کنارمان 
بودند این بازی را برگزار کنیم و ما باید با توجه به رای 

صادره از این حق طبیعی خودمان دفاع می کردیم.
برای نخستین  بانوان خوزستانی  اینکه  از  خوشحالیم 
بار به ورزشگاه می آیند و بازی تیم را از نزدیک تماشا 

می کنند.
تمام مجموعه تیم از این  اتفاق خوشحال هستند و 
بی صبرانه در انتظار شروع بازی و حضور پرشور بانوان 
خوزستانی هستیم تا اتفاقی تاریخی در استان خوزستان 

رقم بخورد.
بازی  بالای  حساسیت  و  تیم  دو  شرایط  به  توجه  با 
درخواست کردیم که در این دیدار از کمک داور ویدئویی 
)var( استفاده شود که متاسفانه مطلع شدیم این بازی 

هم بدون var در اهواز برگزار می شود.
تمرینات خوبی را پشت سر گذاشته ایم و امیدوارم با 

حضور هواداران مان نتیجه مورد نظر را کسب کنیم. 

فریدون حسن

داستان پول و بدهی در ورزش ایران ماجرای عجیب و غریبی 
است که از رشته ای به رشته دیگر متفاوت است. مثلًا در فوتبال 
شما می توانید به عنوان مدیر )از مدیر کلان گرفته تا مدیران 
رده های پایین( میلیاردی خرج کنید. می توانید بدون داشتن 
دلتان  تا  و  بگیرید  به خدمت  بازیکن خارجی  مالی  پشتوانه 
بخواهد بدون نگرانی بدهی بالا بیاورید. اصلًا مشکلی نیست، 
چرا؟ چون بیت المال و پول مردم هست و هر وقت خواستید 
می توانید دستتان را تا آرنج در این کیسه فرو و با برداشت از 
آن بدهی ها را پرداخت کنید. نمونه های این ماجرا هم اینقدر 
زیاد و تکراری است که از حوصله این چند خط خارج است. اما 
در ورزشی که برای فوتبال همیشه بازنده آن پول هست شما 
اگر در رشته ای دیگر فعال باشید اوضاع کاملًا متفاوت می شود. 
اصلًا هم تفاوتی نمی کند که مثلاً در المپیک بهترین نتیجه را 
کسب کرده باشید یا در بازی های آسیایی چهره موفقی از خود 
نشان داده باشید یا اینکه ورزشکاران تحت امرتان در مسابقات 
جهانی رقبای سرسخت خود را شکست داده باشند و برای 
نه  اینجا  باشند.  افتخار آفرین شده  و  کرده  مدال آوری  کشور 

خبری از پول است و نه خبری از حمایت. 
فدراسیون های مختلف  را می توان در  این مسئله  بارز  نمونه 
خصوص  در  خبری  نیست  روزی  که  فدراسیون هایی  دید. 
توقیف یا ضبط اموال شان از سوی طلبکاران رسانه ای نشود. 
قبل  روز  چند  همین  که  وزنه برداری  نظیر  فدراسیون هایی 
قاره  و  جهان  سطح  در  آن  جوانان  و  بزرگسالان  تیم های 
و  شد  جهان  نایب قهرمان  اولی  کردند،  افتخار آفرینی  کهن 
دومی بر سکوی قهرمانی آسیا تکیه زد، اما درست بعد از این 
افتخارآفرینی ها به خاطر ۳۰ میلیارد تومان بدهی که آن هم 
متعلق به دوران ریاست قبلی بود، اموال فدراسیون توقیف شد!

یک  قرارداد  مبلغ  یعنی  میلیارد،   ۳۰ خواندید؛  درست  بله، 
بازیکن فوتبال، ولی همین ۳۰ میلیارد می تواند یک فدراسیون 
افتخار آفرین را به چالش بکشاند و باعث شود رئیس فدراسیون 
کاسه چه کنم، چه کنم به دست بگیرد. ناگفته نماند که از 
این دست فدراسیون ها زیاد است، مثلًا می توان به فدراسیون 
فدراسیون  آنچه  شبیه  مشکلی  با  که  کرد  اشاره  ناشنوایان 
به گریبان است و هیچ  با آن روبه روست، دست  وزنه برداری 

نیست خیلی زود شاهد رسانه ای  بعید 
شدن خبر توقیف اموال این فدراسیون 

هم باشیم. 
فدراسیون های  که  است  خجالت آور 
به خاطر  اینگونه  ورزش  افتخار آفرین 
دیده  اصلًا  کلان  بحث  در  که  مبالغی 
آنچه  نظیر  چالش هایی  با  نمی شوند 
مواجهه  روبه روست،  آن  با  وزنه برداری 
نزند. خجالت آور  شوند و کسی هم دم 
است که ورزش قهرمانی ایران با وجود 
این همه تلاش و زحمت و افتخار لنگ 
پول باشد، ولی پول در جایی دیگر که 
فقط اسم آن حرفه ای شده، حیف و میل 
شود و نتیجه ای هم در پی نداشته باشد. 

آنچه مشخص است اینکه وزارت ورزش به عنوان متولی اول و 
آخر ورزش کشور باید فکری اساسی به حال معضلات این چنینی 
فدراسیون های مدال آور و افتخار آفرین کند تا حداقل مسئولان 

و ورزشکاران این فدراسیون ها علاوه بر بار سنگین بی توجهی 
و عدم رسیدگی، نگاه سنگین طلبکاران را هم تحمل نکنند و 

حداقل بتوانند از اموال شان به درستی استفاده کنند.

داستان متفاوت پول و بدهی در ورزش

ما در مورد فیلم های بدون مجوز حاکمیتی و   
رسمی صحبت می کنیم کلمه ای که به خاطر تغییر 
منطق سینما به سینمای زیر زمینی تبدیل شده 

است.

شیوا نوروزی


